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L’acord de govern municipal entre Es-
querra, PSC i Impulsem a Manresa “no 
es veu afectat per qüestions polítiques 
que traspassen les competències mu-
nicipals que cada formació política té 
dret a defensar i mantenir el seu posi-
cionament ideològic”. Això és el que 
diu el PSC de Manresa davant el fet  
que l’estelada torna a onejar a la façana 
de la Casa consistorial i a la plaça 11 de 
Setembre. Un comunicat políticament 
correcte que deixa entreveure que, en 
una de les qüestions més cabdals, com 
és la bandera que ens representa, no es 
posen d’acord. Segur que ells diran que 
aquesta pobra periodista que us escriu 
en fa “un gra massa”, d’una qüestió tan 
poc important. Però què seria d’una ter-
ra sense que els seus polítics es posessin 
d’acord en la bandera, en la llengua, en 
els costums i en les tradicions.
És decebedor comprovar com tant per 
part d’ERC com del PSC tot s’hi val per 
minimitzar qualsevol tipus de fet que 
pugui entorpir aquesta “bassa d’oli” de 
la qual ens volen fer còmplices i no, no 
tot s’hi val. El que queda clar és que vo-
len governar al preu que sigui.
De moment, aquest 11 de Setembre el 
Govern de Manresa no hi serà tot. El 
PSC ja ha dit que no participarà en la 
celebració de la Diada nacional de Ca-
talunya mentre l’estelada presideixi la 
commemoració. Ho trobeu normal, co-
herent o lògic? ●
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Dones autistes, 
un trastorn amagat

E
ls trastorns de l’espectre autista (TEA) 
són alteracions del desenvolupament 
de diverses funcions del sistema nerviós 
central, que es caracteritzen per la pre-

sència de dificultats específiques en les àrees 
social, comunicativa i cognitiva.
Es diagnostiquen sobretot a nens, però el que 
no és habitual és ser diagnosticats a partir dels 
35 anys i menys en el cas de les dones.
És un trastorn que no està tipificat ni com a 
mental ni com a neurològic i això porta de cor-
coll moltes dones que no saben què els passa i 
que els metges no s’atreveixen a diagnosticar.
Pateixen dificultats sociocomunicatives (tant 
en la comunicació com en la interacció social), 
conductes rígides i repetitives. Comportaments 
que van des de mostrar acostaments socials 
inusuals i problemes per mantenir l’intercanvi 
d’anada i tornada normal de les converses, pas-
sant per un interès reduït per compartir interes-
sos, emocions i afecte, fins a una manca total 
d’iniciativa en la interacció social. Dificultats per 

desenvolupar i mantenir relacions apropiades 
per al nivell de desenvolupament de la persona: 
dificultats per encaixar en diferents contextos 
socials. Hi ha diferents graus.
L’Associació d’Autistes de Catalunya de Suport 
de les Nenes i Dones Autistes treballa a favor de 
les dones i nenes autistes, impulsant actuacions 
que tenen com a focus reconèixer la diversitat 
de les dones i nenes autistes defensant-ne els 
drets en els àmbits polítics, educatius, socials  
i laborals i promovent la visibilitat de les dones i 
nenes autistes i la millora de la seva qualitat de 
vida, fins a assolir la inclusió plena a la societat.
Aquesta Associació té entre els seus objectius 
la defensa dels drets de tota la comunitat autis-
ta, en general, i de les nenes i dones, en parti-
cular. Amb aquest objectiu promou campanyes 
de reivindicació, a escala nacional o internaci-
onal. Per una societat on totes les nenes i do-
nes autistes tinguin cabuda; en pla d’igualtat, 
respectant-ne els drets i garantint-ne la qualitat 
de vida.

Per Pilar Goñi
Fotos: Depositophotos, arxius personals
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Un dels reptes que es va proposar l’Associació 
va ser participar activament en tots els centres 
on es parlés d’autisme, on es decidissin mesu-
res per reconèixer l’autisme o donar-hi suport i 
fer-ho de manera activa, empoderada i en pla 
d’igualtat.
Un grup de dones autistes ha iniciat aquest 
treball i aquesta relació entre dones que patei-
xen autisme sobre la condició autista en l’àm-
bit dels drets fonamentals.
Un dels trastorns que pateixen és el de la sín-
drome d’Asperger, que es caracteritza per la 
dificultat per a la interacció social, les obses-
sions, els patrons de parla estranys, poques 
expressions facials i altres peculiaritats. Sovint, 
els nens que pateixen la síndrome d’Asperger 
tenen dificultat per comprendre el llenguatge 
corporal d’altres persones. Quan es detecta en 
persones grans cal posar-hi un enfoc diferent.
Raquel Montllor treballa a la Federació Cata-
lana d’Autisme i és presidenta de l’Associació 
d’Autistes de Catalunya, que vol millorar la 
qualitat de vida de les persones amb autisme. 
La Raquel no va saber fins que va fer 40 anys 
que tenia un trastorn de l’espectre de l’autis-
me. Malgrat totes les dificultats, té una tra-
jectòria professional destacada amb estudis 
d’Educació Social, Magisteri d’anglès, Psicope-
dagogia i un màster en Educació Especial.
Per a la Raquel, viure tota la vida sense di-
agnòstic suposa “portar sobre teu una gran 
motxilla d’ansietat, frustració, ira, ràbia, cul-
pabilitat interioritzada i fer un sobreesforç per 
adaptar-se a les feines, a la vida diària de la 
família. Caus en depressió i ansietat, tens difi-
cultats en la comunicació i interacció social, en 
la flexibilitat del pensament i en la conducta 
de la persona”.
La Raquel explica que “ni tan sols un 10 % de 
les dones amb TEA diuen que el tenen per por 
a un acomiadament laboral”. De fet, ella va 

quedar-se sense feina en explicar-ho i va en-
trar ja en el procés de tenir la incapacitat. De 
fet, “hi ha un infradiagnòstic de les dones au-
tistes perquè tenim característiques diferents”.
Mercè Galceràn forma part de la Junta de l’As-
sociació i s’ha passat mitja vida buscant què li 
passava. “Per molts metges als que anés no 
em sabien trobar la resposta. Al final, després 
de molt buscar, vaig trobar la síndrome d’As-
perger. Vaig veure com es desenvolupava en 
masculí, però, en veure-ho en nenes i dones, 
vaig plorar d’emoció en saber què tenia, saber 
la resposta va ser alliberador”.
Avui en dia la síndrome d’Asperger no es di-
agnostica, entra dins l’autisme. “Vaig anar a 
la Seguretat Social, i li vaig dir al metge de 
família, al psicòleg… i el neuropsicòleg em va 
dir que no encaixava amb aquest diagnòstic”, 
diu la Mercè. Ella mateixa va buscar associa- 
cions perquè sabia que la seva experiència i in-
vestigació la portaven aquí. Ha estat molt dur 
tirar endavant enfront de les dificultats que ha 
patit. “Et trobes sol i no saps què et passa. 
Saber-ho va ser alliberador. Ja no busco deses-
peradament i la meva vida està d’acord amb el 
que puc fer i el que no puc. Et treus la culpa. 
La família i l’entorn et fan sentir diferent”, co-
menta la Mercè.
Les dones autistes amb síndrome d’Asperger 
camuflen i emmascaren el que els passa i sem-
bla que no tinguin problemes en l’àmbit so- 
cial i poden arribar a oblidar qui són i sentir-se 
trencades per dins. “Per fer una vida funcional 
neguem el que sentim i patim. A vegades no 
sabem què ens passa i no ho sabem expres-
sar”, diu la Mercè.
Per a la Raquel, “si ens haguessin diagnosti-
cat abans, quan érem petites, ara no tindríem 
problemes de trastorn mental. Cal conèixer el 
trastorn d’espectre autista, però no conside-
rar-lo una malaltia mental. Si ens haguessin 

acompanyant, no hauríem arribat a situacions 
extremes de depressió i ansietat. Defenso que 
cal diferenciar-ho i posar mitjans per ajudar 
les persones en totes les edats. Hi ha un salt 
d’adolescents a adults que va perdent gent pel 
camí. Calen professionals en adults que sàpi-
guen com tractar-nos. Hi ha poca manifesta-
ció en dones per a aquesta síndrome”.
“No és un trastorn de salut mental, sinó que 
és del sistema nerviós. En el nostre cervell i 
com rebem la informació, com la processem  
i com interpretem la realitat i responem és dife-
rent. La nostra visió del món i el plantejament i 
les respostes socials són diferents. És una realitat 
biològica i cadascú som diferents”, diu la Mercè.
Montse Manresa també és de la Junta de l’As-
sociació i també va ser diagnosticada als 34 
anys. “Estic patint una depressió severa i dura 
que em fa replantejar molts aspectes de la vi-
da. Tinc problemes de relació amb la societat. 
M’he sentit inútil. Jo només em sento bé amb 
el meu grup de whats, amb la meva gent”. 
La Montse diu que “no he pogut aconseguir 
el meu somni de deu anys de lluita per ser 
mestra perquè tinc la síndrome d’Asperger. 
Per tant, he esta estigmatitzada”, comenta. 
“Quan dius autisme el primer que et ve al cap 
són nens que no es comuniquen i hi ha molts 
nivells d’autisme, però no es coneix”, diu.
Pel que fa a la medicació, “cal que en l’àmbit 
sanitari, als ambulatoris creïn grups de treball 
d’ansietat i estrès i desenvolupar altres estra-
tègies de meditació que tu puguis fer a casa. 
Una pastilla no ho arregla tot. Hi ha de ser, 
però no és la solució. Ser conscient de les teves 
limitacions i respectar-te”, diu la Raquel.
Avui en dia es diagnostica l’autisme als 18 
mesos i hi ha moltes associacions de fami- 
liars que donen suport. “Però cal que se sàpi-
ga que també hi ha adults que el patim”, diu 
la Raquel. ●

montse manresa raquel montllor mercè Galceràn



Entrevista · FREQüència · setembre 2023

 6

Dolors 
Montserrat 

Portaveu del Partit 
Popular al Parlament 
Europeu i presidenta 

de la Comissió de 
Peticions 

“Europa,  
una història d’èxit” 

Per Tania Rodríguez
Fotos: Arxiu personal, el Global

la catalana Dolors montserrat és la portaveu del Partit Popular 
al Parlament europeu i presideix la Comissió de Peticions. es 
declara europeista convençuda i defensora d’una unió europea 
forta i unida

S’ha acabat un curs parlamentari. El quart 
d’aquesta legislatura. Ara només en que-
da un abans de les eleccions europees del 
juny del 2024. Ha estat una legislatura 
difícil?
Els quatre anys que portem de legislatura europea 
han estat molt complicats. Hem patit la pandèmia 
amb tots els seus efectes; ens va deixar una crisi 
de triple dimensió: social, sanitària i econòmica. 
Després, va arribar la guerra d’Ucraïna, un país 

que està a les portes de la Unió Europea, però que 
és al continent d’Europa. Tot això ha desembocat 
en la crisi energètica i la crisi d’inflació i, per tant, 
la gent ho ha passat molt malament.
Jo m’atreveixo a dir que a Europa en aquests 
quatre anys hem demostrat que som una història 
d’èxit. De fet, quan més pateix Europa és quan 
més demostrem que és una història d’èxit i que 
realment cada vegada hem de treballar per més 
Europa.
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I és que amb la covid vam ser capaços, amb un 
temps rècord, d’investigar i invertir en una va-
cuna, de fer una compra centralitzada, que tots 
els europeus tinguéssim accés de manera uni-
versal a una vacuna. Després, vam ser capaços 
de posar sobre la taula 750.000 milions d’eu-
ros, els anomenats Fons Next Generation, que 
justament són per ajudar els autònoms, la mit-
jana empresa i tothom en general. I ara, amb 
tot el tema de la crisi d’Ucraïna, els hem obert 
les portes d’Europa, ja no només amb ajuda 
humanitària, sinó que els hem dit que, si volen 
ser un país de la Unió Europea, que comencem 
a tramitar aquesta admissió com a membre 
de la Unió Europea. Per tant, hem demostrat 
aquesta gran unitat, aquesta gran fortalesa de 
la Unió, que quan més units estem, més forts 
som i millors respostes podem donar a tots els 
ciutadans. També amb la crisi energètica. Sí que 
és cert que s’han apujat els preus del gas i de la 
llum, però també és cert que el que hem fet és 
no dependre de tercers països i que, en el futur, 
nosaltres depenguem de nosaltres mateixos, 
amb més energia renovable, no tancant les nu-
clears i, sobretot, poder connectar el gas, amb 
un canal de connexió des del port de Barcelona 
i de la resta d’Espanya, amb Europa. Per tant, 
n’hem après molt, però jo potser em quedo 
amb aquesta frase: “Europa ha demostrat ser 
una història d’èxit”. 

Una de les històries d’èxit que ens deixa-
va ser amb la crisi de la covid. Precisament 
vostè ha liderat una comissió en què s’ha 
fet un informe sobre les lliçons que s’han 
extret d’aquesta època de pandèmia. Quin 
era l’objectiu d’aquest informe?
L’objectiu principal ha estat plasmar les lliçons 
que ens ha deixat la covid i aprendre de tot  
el que va passar per saber què hem de millorar 
perquè el que ens va passar a l’inici de la co-
vid no ens torni a passar. Recordem que vèiem 
metges en hospitals que no tenien protecció. 
Vam viure un confinament que els nostres in-
fants i joves han patit moltíssim i, ara, tenim 
un problema a tot Europa de salut mental. De 
retruc de la pandèmia de la covid, vam obligar 
a tancar tantes empreses que moltes ja no van 
tornar a poder obrir. I, per tant, el que vam dir 
a Europa és hem d’estar preparats, cal que el 
nostre sistema nacional de salut i el de la resta 
dels 27 països estiguin preparats per a qualse-
vol tipus d’emergència que pugui venir.
Un dels exemples que posem a l’informe és 
que no podem tancar els parlaments nacionals. 
o sigui, aquí a Espanya es va decidir tancar el 

Congrés dels Diputats, a Europa no va tancar 
el Parlament, al contrari estava més obert que 
mai per prendre aquest tipus de decisions. Per 
tant, els parlaments no poden estar tancats, 
perquè, en moment de pandèmies o emergèn-
cies, és quan el Parlament ha de treballar i fer 
control de les decisions que pren un govern. 
També hem dit que, com a norma general, no 
es tanquin els col·legis, que no es confinin els 
infants, tret que l’emergència ho requereixi per 
no posar en perill la salut de professorat i alum-
nat, perquè ara tenim greus problemes de salut 
mental entre els nens i nenes. 
 
Per tant, n’estem patint les conseqüències?
Totalment. Estem patint moltes conseqüèn- 
cies sanitàries, com la salut mental, però tam-
bé econòmiques i socials. A més, a l’informe 
també s’adverteix del perill que suposen els 
ciberatacs, per als quals també hem d’estar 
preparats, així com també per lluitar contra la 
desinformació i les fake news. 
 
Darrerament també hi ha hagut força po-
lèmica amb aquesta proposta de llei de 
restauració de la natura. Una proposta 
de llei que finalment s’ha aprovat al Par-
lament Europeu, tot i que des del Partit 
Popular hi han estat en contra.
Totalment en contra, i estem indignats que 
s’hagi aprovat aquesta llei, perquè és una llei 
que va contra la pagesia, contra l’agricultura, 
la ramaderia i els pescadors. S’ha fet una llei 
des de les esquerres, que criminalitzen l’agri-
cultura i la pagesia, els culpabilitzen com si 
el canvi climàtic fos culpa d’ells. És clar que 
hem de lluitar contra el canvi climàtic, però 
ho hem de fer juntament amb ells. 
Aquesta llei suposarà que la pagesia perdi un 
10 % del cultiu per dedicar-lo als boscos. No 
podran aplicar productes per combatre les 
plagues a les seves terres. I, a més, perdran 
fons de la política agrària comuna (PAC), per-
què s’han de dedicar als boscos. 
Jo sempre dic que la pagesia és qui millor 
cuida la naturalesa; el gran guardià, el gran 
defensor de la naturalesa són ells. Per això, 
aquesta llei va contra ells i ens perjudicarà a 
tots. Al final arribarem al supermercat i paga-
rem molt més per un quilo de pomes, perquè 
els pagesos tindran menys ajudes de la PAC, 
menys terres cultivables i, a sobre, no tindran 
productes per combatre les plagues. Per tant, 
les esquerres, com sempre, ens deixen més 
pobres i ens costa molt més pagar la cistella 
de la compra.

Encetem el darrer curs parlamentari 
abans de les eleccions europees. Quin és 
l’objectiu del Partit Popular per a aquest 
curs parlamentari?
Sobretot fer més Europa. Tenim clar que com 
millor ens va és quan Europa està unida. Ima-
ginem que haguéssim tingut la pandèmia i no 
haguéssim format part d’Europa. No hauríem 
tingut les vacunes tan ràpid, ni els Fons Next 
Generation. Per tant, hem de construir més 
Europa. 
Una de les grans polítiques europees és la 
PAC. I, per tant, des del Partit Popular Europeu 
continuarem defensant la pagesia. Volem llui-
tar perquè sigui una oportunitat per als joves, 
que puguin continuar treballant en les terres 
dels seus pares i que continuem tenint un pro-
ducte de qualitat a uns preus assequibles i que 
no se’ls criminalitzi com si fossin culpables del 
canvi climàtic.
En segon lloc, també volem lluitar contra el 
canvi climàtic, però juntament amb tots els 
sectors. No només amb el sector primari, sinó 
també amb la societat i amb la indústria. Llui-
tem contra el canvi climàtic, però tots plegats.
La tercera cosa important per a nosaltres és 
reindustrialitzar Europa. Nosaltres volem que 
Europa no depengui tant de tercers països, per 
exemple, en matèries primeres. Volem tornar 
a tenir innovació i recerca industrial a Europa 
i que moltes empreses que potser van marxar 
a tercers països, com pot ser a la Xina o al-
tres països d’Àsia, tornin a Europa, perquè així 
aconseguirem també donar oportunitats als 
nostres joves perquè puguin aconseguir llocs 
de treball de qualitat a Europa.

Realment la gent és conscient del que sig-
nifica formar part d’Europa?
Jo crec que sí, perquè hi ha l’europeanòme-
tre, que són unes enquestes que es fan a es-
cala europea. I la veritat és que Espanya és 
el segon país, després de Luxemburg, amb el 
sentiment més europeista dels disset estats 
membres. I per tant això vol dir que realment 
ens sentim còmodes amb Europa i que ens 
agrada Europa 
De fet, el 70 % de les decisions que prenem 
cadascú de nosaltres cada dia depenen d’Eu-
ropa. Des del moment que et lleves i encens 
el llum. I és que la llum està regulada per 
Europa. o quan agafes el mòbil per apagar 
l’alarma, perquè tot el que sigui el mòbil, està 
regulat per Europa. Quan ens dutxem també, 
perquè Europa també regula l’aigua. Per això 
reitero que Europa és una història d’èxit. ●
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L
a Fundació Althaia posa en mar-
xa una campanya que, sota el lema 
‘Un gest que val per dos. Fem-nos 
amics!’, s’adreça a les persones, em-

preses i entitats perquè facin donacions re-
currents, organitzin actes solidaris o facin 
altres col·laboracions de manera periòdica. 
Implicar-se en la salut és una experiència 
enriquidora per a la persona que dona, 
que, a la vegada, reverteix en la consecució 
d’uns serveis sanitaris de qualitat.
Des que es va posar en marxa, l’any 2017, 
la Unitat de Mecenatge de la Fundació Al-
thaia ha tirat endavant diversos projectes 
gràcies a la col·laboració i generositat de 

la ciutadania i del teixit empresarial i asso- 
ciatiu del territori. Ara fa un pas endavant 
i vol crear una comunitat de col·laboradors 
estables que participin en les accions i en 
els projectes solidaris de la institució. Per 
aquest motiu posa en marxa una campanya 
que, sota el lema “Un gest que val per dos. 
Fem-nos amics!”, s’adreça a les persones, 
empreses i entitats perquè facin donacions 
recurrents, organitzin actes solidaris o facin 
altres col·laboracions periòdiques, com, per 
exemple, participar en el voluntariat.
Mitjançant aquesta iniciativa es vol reconèi-
xer les persones, empreses i entitats que al 
llarg d’aquests últims sis anys han estat col-

Per Pilar Goñi
Fotos: Fundació Althaia

Imatges de la campanya ‘Un gest que val per dos. Fem-nos amics!’ 

‘Fem-nos amics!’: la campanya de la 
Fundació Althaia que reverteix en qualitat
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laboradors fidels d’Althaia participant de 
manera recurrent en les activitats de par-
ticipació i mecenatge de la institució. Ara 
formaran part dels amics d’Althaia. L’ob-
jectiu és també aconseguir que aquells que 
s’han implicat puntualment ho facin de ma-
nera regular, així com atraure nous col·la-
boradors estables que entrin a formar part 
de la nova comunitat. Amb totes aquestes 
col·laboracions serà possible engegar nous 
projectes que permetin la consecució d’uns 
serveis sanitaris de màxim nivell.
La directora de comunicació i participació 
de la Fundació Althaia, Antònia Raich, co-
menta que “és una forma continuada de 
col·laborar. Abans eren campanyes pun- 
tuals i n’estem molt agraïts, però ens  
limitava una mica a l’hora de voler tenir 
continuïtat”.
Entre les fites més destacades que s’han as-
solit gràcies a la solidaritat del territori hi ha 
el nou Hospital de Dia d’oncologia i Hema-
tologia; poder mantenir l’activitat dels Pa-
llapupas, que reverteix en el benestar dels 
usuaris; la posada en marxa de la ressonàn-
cia magnètica pediàtrica humanitzada; el fi-
nançament de projectes de recerca, i també 
programes de suport al malalt oncològic, 
com la marxa nòrdica i d’altres. El projecte 
de mecenatge més immediat serà renovar 
els espais on s’atenen els infants i joves, que 
ha de permetre tenir al nostre territori un 
servei de pediatria de primer nivell.
El nom de la nova campanya conté diversos 
simbolismes. Juga amb la paraula “amics”, 
un terme que evoca reciprocitat i assiduï-
tat que està íntimament vinculat a valors 
fonamentals com l’amistat, la solidaritat, 
el compromís i el respecte. Per a la campa-
nya s’ha creat un logotip que incorpora la 
paraula AMIKS amb la grafia K. D’aquesta 
manera, es vol connectar amb el concepte 
“kilòmetre 0”, ja que els projectes que es 
desenvolupen són de proximitat i tenen el 
territori com a beneficiari directe. També 
s’ha optat pel plural. Així, la S final es vin-
cula als conceptes solidaritat i salut.
La nova comunitat d’amics busca el benefici 
de totes les parts, ja que la implicació de 
la ciutadania en la salut és una experièn-
cia enriquidora que afavoreix el benestar de  
la persona que col·labora i, a la vegada, 
reverteix en la consecució d’uns serveis 
sanitaris de més qualitat. Alhora, amb les 
campanyes de mecenatge es fa promoció 
de la salut.

Les persones, empreses i entitats que vul-
guin fer una donació recurrent o bé orga-
nitzar un acte o esdeveniment solidari de 
manera periòdica poden escollir el progra-
ma de mecenatge al qual volen destinar la 
seva aportació. En aquests moments, hi ha 
oberts els projectes de Pediatria, d’onco-
logia i Hematologia, Ictus i altres malalties 
neurològiques, Recerca i Cooperació inter-
nacional.  
Com explica Raich, “anirem creant més pro-
jectes. Els donatius es poden veure i reper-
cuteixen en els pacients i en la societat. És 
palpable. El projecte infantojuvenil seguirà 
sent molt important. Una unitat especial 
amb nens que estan ingressant mesos i cal 
humanitzar-ho més i millor. És un projecte 
ambiciós. Les ressonàncies magnètiques in-
fantils i pediàtriques ja es fan a la Fundació 
Althaia. Un gran avenç, ja que no cal des-
plaçar-se. Volem fer nova l’àrea de neona-
tologia, ja que l’actual és obsoleta, i tota 
l’àrea de l’hospital de dia de pediatria que 
també volem que es faci de gran qualitat”.
Hi ha l’opció de fer una donació al projecte 
que més ho necessiti. A l’apartat Col·labora 
de la pàgina web d’Althaia se’n pot consul-
tar tota la informació. 
Totes les empreses, entitats i persones que 
es facin amics d’Althaia rebran un distintiu 
acreditatiu, que serà vigent mentre mantin-
guin el suport. A més, estaran al dia de les 
novetats vinculades a la institució i de les 
activitats solidàries que es portin a terme. 
Sempre que ho sol·licitin, rebran un certi-
ficat de donació per poder obtenir els be-
neficis fiscals corresponents. “Va dirigit a 

particulars i a empreses”, diu Raich”. “T’has 
de comprometre a fer una col·laboració mí-
nima de 50 euros l’any”.
El 1994 entra el terme “mecenatge”, que es 
va ampliar el 2002, es va tornar a ampliar 
el 2014 i ara. “El 2010 els beneficis fiscals 
d’empreses i particulars van ser de 215 mi-
lions d’euros. El 2018 gairebé 400 milions 
d’euros i el 2021 més de 600 milions d’eu-
ros”, diu Jordi Puigdellivol, expert en asses-
sorament fiscal.
“Els amics poden promoure iniciatives 
que cada any organitzen actes per captar 
fons. Caminades, sopars benèfics, jocs de 
taula… aquest compromís de promoure  
accions forma part dels amics. La deducció 
de micromecenatge arriba al 80 % per a les 
empreses i particulars”, comenta Raich.
En aquest sentit, fer una donació és una 
manera de pagar impostos de proximitat, 
que es destinen a projectes que per al do-
nant són de valor. Per exemple, d’una do-
nació de 150 euros, en la declaració de la 
renda se’n recuperen 120 en forma de des-
gravació fiscal. A més, s’està tramitant un 
projecte de llei que potencia encara més el 
paper del mecenatge. Quan entri en vigor, 
el donant podrà augmentar encara més les 
deduccions fiscals.
A l’apartat Col·labora de la pàgina web d’Al-
thaia se’n pot consultar tota la informació, 
però cal destacar que “s’ha aprovat el Pro-
jecte de llei al Congrés de Diputats i queda 
pendent l’aprovació del Senat. És una mo-
dificació de la Llei del 2002 respecte a les 
donacions. S’amplia el concepte de donatiu, 
que no és només donar diners, sinó també 
dos conceptes nous, com són la cessió de 
béns mobles i immobles, i aquí l’empresa 
que ho cedeix es podrà deduir les despe-
ses que li porten, i s’amplia el concepte de 
contraprestació de serveis com assessoria, 
publicitat, etc. Un tercer factor és que els 
donatius no han de tenir contraprestació, 
però ara es considera que si la contrapres-
tació no és rellevant, segueix sent donatiu”, 
explica Puigdellivol.
A més de contribuir en la millora de la sa-
lut de les persones, entrar a formar part 
de la comunitat d’amics també fomenta el 
desenvolupament de la recerca i el creixe-
ment socioeconòmic del territori. També 
pot ajudar les empreses a desenvolupar 
la seva responsabilitat social corporativa i 
avançar en el compliment dels objectius de 
Desenvolupament Sostenible (oDS). ●

El compromís de 
promoure accions 

forma part de la 
campanya de la 

Fundació Althaia i 
la deducció arriba 

al 80 % per a
empreses i
particulars
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L
'inici del curs serà esglaonat, depe-
nent del nivell formatiu. Els alumnes 
d’infantil, primària, ESo i FP bàsica 
començaran el curs el proper 6 de 

setembre. La setmana següent, concreta-
ment el dia 12, ho faran els de batxillerat i 
els FP de grau mitjà i superior. Les famí-
lies gastaran de mitjana 187 € en les com-
pres en línia de la tornada a l’escola, un  
30 % més que l’any passat.
Segons dades de l’oCU, el 27 % de les famí-
lies va tenir problemes per afrontar les des-
peses educatives el 2022.
L’entrada al mes de setembre es preveu més 
pronunciada per a les famílies espanyoles 
aquest any a causa de la inflació dels preus, 
que fa que, als excessos fets durant els mesos 

d’estiu, se li sumin els derivats de la tornada 
a l’escola. En aquesta línia, també preveuen 
un augment de la despesa en productes per 
tornar a l’escola.
I és que la tornada a l’escola a Catalunya ja 
és una realitat i, per tant, és un bon moment 
per repassar com serà el curs escolar 2023-
2024. Per segon any consecutiu, avançament 
de l’inici de curs, que comença aquest 6 de 
setembre, i els alumnes tenen més vacances 
de Nadal. Aquesta modificació va portar a un 
conflicte l’any passat entre els sindicats de 
professors i el Departament d’Educació, amb 
canvi de conseller, que va passar de Josep 
Gonzàlez-Cambray a Anna Simó.
Aquest any també caldrà estar atents a la si-
tuació lingüística de les aules, ara que el cas-

Per Pilar Goñi
Fotos: Depositphotos

Tornada a l’escola, una despesa 
gran per a les famílies
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tellà ha passat a ser curricular, la reducció de 
ràtios a infantil 3, i la gratuïtat d’infantil 2. Les 
vacances de Nadal d’aquest any començaran 
un dia abans, el 21 de desembre. I els centres 
disposaran d’un dia més de lliure disposició 
(en comptes de tres, en tindran quatre).
Cal remuntar-se a la sentència del 25 % per 
entendre què passa a les aules catalanes pel 
que fa a la situació lingüística. El Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya va obligar la 
Generalitat a garantir que almenys un 25 % 
de les classes al país es fessin en castellà. Per 
tal d’esquivar aquesta sentència, el Parlament 
ha aprovat una llei que estableix que l’ús de 
les llengües s’ha de decidir segons el projecte 
lingüístic de cada centre. Això permet treu-
re’s de sobre els percentatges, però el text 
estableix que el català “és la llengua normal-
ment utilitzada com a vehicular” i el castellà 
és “curricular”. 
Aquest curs 2023-2024 també segueix amb 
el currículum a primària, secundària i batxi-
llerat. L’objectiu és que l’ensenyament esde-
vingui més competencial i que es treballi més 
transversalment, de manera que les fronteres 
entre assignatures siguin més permeables. Els 
centres educatius tindran més hores d’auto-
nomia per decidir quines assignatures volen 
potenciar més. Pel que fa al batxillerat, tam-
bé torna a aparèixer el concepte “competen-
cial”. És a dir, que els alumnes no seran tan 

avaluats per la capacitat memorística, i sí per 
si entenen bé els conceptes o si fan una bona 
recerca d’informació, per exemple. Els estudi-
ants també podran decidir amb més flexibili-
tat sobre el currículum.
Aquest any segueix a infantil 3 (P3) una re-
ducció de ràtios a les aules, i això es tradueix 
en 20 alumnes o menys per aula. La intenció 
és que la reducció de ràtios es vagi desple-
gant progressivament a la resta de cursos a 
mesura que passin els anys. La Conselleria 
pretén que el 2030 s’hagin reduït les ràtios 
a totes les aules, a fi de tenir menys alumnes 

per professor a les classes d’escoles i instituts.
Aquest curs 2023-2024 també té la caracte-
rística encetada el curs passat que infantil 2 
és gratuït a tots els centres públics del país. 
És a dir, els 42 que són propietat de la Gene-
ralitat i els 947 que són de titularitat munici-
pal. Fa dos cursos, l’executiu català finança-
va aquests centres públics amb 1.600 euros 
anuals, i ara en paga el doble per compensar 
els diners que paguen les famílies. Pel que  
fa a les privades (718 centres a Catalunya), 
les famílies comptaran amb una rebaixa de 
800 euros. ●

Pilar Goñi
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És de Castellbell i el Vilar, del Bages sud. Hi 
ha estat tota la vida?
No, als deu anys ja vaig venir a estudiar a Man-
resa. Fins que em vaig casar, que vaig adquirir 
la “nacionalitat” manresana.

Quins records té d’infantesa?
Soc fill dels forners del Vilar. Ajudava a la botiga 
durant les vacances. Vaig ser feliç. Tinc un ger-
mà més gran. Una família de botiguers. El pare 
feia pa i la mare el venia a la botiga.

Va tenir clar què volia estudiar?
Carrera de Lletres. Ja treballava a la Badia Solé, 
on vaig fer les primeres etapes laborals a secre-
taria. Havia d’estudiar de nit. Història és la que 
em va atraure més. 

Es queda a la Badia Solé?
Sí. Primer Badia Solé, després Sant Francesc i la 
darrera etapa com a Joviat, fent ensenyament 
a alumnes de BUP i CoU. Impartia geografia i 
història. 

Li agradava?
Molt. És una etapa que recordo amb il·lusió, 
però tenia d’altres inquietuds i la formació 
acadèmica et restringia només a fer classes o 
a estar en un museu o a un arxiu. La meva as-
piració era la gestió esportiva. El 1990 ja m’hi 
vaig dedicar professionalment. Jo havia estat el 
president del Bàsquet Manresa Joviat.

A la Badia Solé coneix la seva esposa, la 
Rosa.
Sí. La Rosa jugava al sènior femení i jo era dele-
gat del sènior masculí. Ella era bona jugant, jo 
no ho era gens. 

El bàsquet i l’esport…
Vaig començar a veure el Manresa ocasional-
ment de jove i a partir dels divuit anys vaig 
passar a ser-ne delegat. Per tradició de la ciu-
tat i com a esport de l’escola hi vaig entrar di-
rectament. La Rosa i jo hem estat socis tota la 
vida del Bàsquet Manresa. M’encanta seure a 
la meva pròpia cadira perquè quan ets a la Llot-
ja no pots expressar els teus sentiments i has 
d’estar contingut. M’agrada compartir el seient 
amb els companys habituals.

Vostè emprèn estudis esportius?
Vaig fer un màster en Gestió Esportiva perquè 
vaig estar a l’Igualada Hoquei Club, a Man-
resa, a Lleida, l’ACB. Temes de comptabilitat, 
finances i elements econòmics els treballes a 

nascut a Castellbell i el vilar, és llicenciat en geografia i història per la 
universitat autònoma de barcelona. Del 1986 al 1990 va ser president del 
bàsquet manresa Joviat i el 1990 va ser escollit gerent de l’igualada hoquei 
Club. el 1994 va acceptar la proposta que li va fer el bàsquet manresa, ales-
hores tDK, per convertir-se en gerent, i més tard, en president executiu ja 
com a bàsquet manresa sae. Del 2001 al 2005 va ser el director general i 
conseller delegat del lleida bàsquet sae de la lliga aCb. Del 2005 fins al 
desembre del 2010 fou director esportiu i d’arbitratge de l’aCb. alcalde de 
manresa des del juny del 2011 fins al juny del 2020, fins al 2023 ha estat 
primer tinent d’alcalde de la ciutat de manresa i diputat de la Diputació de 
barcelona en dues legislatures 

Valentí Junyent Torras, 
exalcalde de Manresa

Per Eli Pagan -  Fotos: La Xarxa i Nació Digital
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INEF com a etapa formativa i va ser un salt 
important. Aquest vessant econòmic no l’ha-
via exercit.

Arriba a ser president del Bàsquet Man-
resa.
El mèrit va ser dels qui ho van decidir. Primer 
vaig ser-ne gerent, que és per al que havia es-
tudiat. Van ser valents, Agustí Cots i Benjamí 
Garcia, que van decidir que un president execu-
tiu fos professional. De gerent a president amb 
moltes ganes de fer coses i créixer. Quan vam 
guanyar la lliga tenia trenta-vuit anys i era una 
etapa d’expansió personal i professional.

Èxits del Manresa…
A la Copa del Rei era gerent i a la Lliga ACB 
era president. Una etapa gloriosa de bons ju-
gadors. Hi havia circumstàncies que s’acumula-
ven, ja que el Barça i el Madrid no estaven bé i 
nosaltres sí. Ja han passat vint-i-cinc anys i l’any 
vinent en farà cinquanta que el Manresa és a la 
Lliga ACB. N’hem d’estar orgullosos. Això no 
passa cada any.

Què va significar?
Que la fórmula de treball en equip era un en-
cert. Era important per a la continuïtat del club. 
El gran repte de Manresa és ser-hi. Ciutat mit-
jana amb pocs recursos, amb bons patrocina-
dors. Aleshores TDK, ara Baxi… amb els anys 
es valora molt més. Patíem per la competició 
europea per les despeses que comportava i ha-
víem de fer un bon paper.

Per a Manresa va ser il·lusionant?
És cert que va ser excepcional i quan veus altres 
països que veuen com equips petits guanyen a 
Anglaterra doncs t’hi emmiralles. Vols fer-ho bé 
i que surti bé, un component de sort i circums-
tàncies hi ajuden.

25 anys de la Lliga…
Ens fem grans. Una commemoració que ha 
servit per recordar la gesta. Calia mantenir el 
nivell. El club va fer-ho molt bé per celebrar-ho. 
Va fer una retrobada dels jugadors d’aquell mo-
ment i va ser molt bonic. Em va agradar ser-hi 
i compartir aquesta celebració amb gent que 
hem estat molt temps units.

Igualada, Lleida, gestió esportiva…
A Manresa quan passaves problemes sorties 
a primera pàgina i no et deixaven gaire bé. A 
Igualada, quan arribava a Manresa no tenia 
transcendència. A Lleida hi vivia i estaves en 

contacte amb la gent. Cada lloc té les seves 
particularitats. No hauria pogut passar a ser al-
calde si no hagués conegut la pressió mediàtica 
en els clubs o en l’ACB. Es conviu amb crítiques.

Arriba el partit polític.
Em va venir a buscar Alexis Serra, que era el 
cap de l’oposició de CiU a l’Ajuntament de 
Manresa per fer de regidor d’Esports i presen-
tar-me en els comicis següents. Em va dir que 
es podia comptabilitzar amb la meva feina. El 
plantejament es va canviar. Ell no va ser cap de 
llista perquè va marxar a Canàries i entre tots 
els companys em van dir si jo ho volia liderar. 
Ho vaig parlar a casa i vaig fer el pas. Fa dot-
ze anys d’això. Amb Mercè Rosich, Toni Llobet, 
Josep Maria Sala i fins a onze regidors vam ser 
escollits, ja que vam guanyar les eleccions. Va 
ser fort.

Guanya al tripartit d’Iniciativa, PSC i ERC. 
Com troben l’Ajuntament?
Econòmicament molt malament. Es va ajun-
tar crisi econòmica amb mala gestió i un nivell 
d’endeutament desbordat. Tothom sabia l’ob-
jectiu i la ciutat i funcionaris reclamaven aques-
ta actuació. Després, amb els interessos polítics 
i en eleccions locals es va veure. Van ser els qua-
tre primers anys de sacrifici per als ciutadans, 
per a les entitats i associacions.

Nou anys d’alcalde. Què va significar?
Ha estat un honor, una etapa de la qual només 
vols recordar els moments positius. La satisfac-
ció hi és. Una etapa que et fa sentir la ciutat de 
manera diferent. Ara penso en el que s’ha fet i 
el que queda per fer. Alguns companys que han 
deixat de ser alcaldes de Manresa et diuen que 

d’alcalde n’ets sempre. Perquè vas pels carrers 
de Manresa i vas pensant “aquest carrer hauria 
d’estar més net, això hauria de ser diferent, la 
mobilitat no és la correcta, etc.”. Crec que amb 
els anys n’estaré més satisfet, de ben segur. De 
moment, encara no tinc la percepció suficient 
per dimensionar l’etapa, més enllà de l’orgull i 
satisfacció d’haver estat alcalde.

El pas d’alcalde a regidor va ser difícil?
Va ser una negociació duríssima. Va ser com-
plicat i difícil d’adaptar-m’hi. Marc Aloy amb 
posterioritat va fer el possible per adaptar-nos 
ambdós i que la situació fos portable. Per al bé 
de la ciutat es va tenir un govern que ha fun-
cionat.

De tots aquests anys què en destacaria?
L’Ateneu, les bases, el va fer el tripartit, però 
hi faltaven diners i la Diputació de Barcelona 
ho va facilitar i el vam inaugurar nosaltres. Una 
instal·lació polivalent útil amb espais, bibliote-
ca, zona de fitness, etc. Un projecte ambiciós 
important. Volíem dir que no importa qui l’ha 
fet o qui l’inaugura, sinó que és bo per a la ciu-
tat. L’ampliació de l’Hospital de Sant Joan de 
Déu. Més de 250.000 ciutadans de la Catalu-
nya Central tenen aquest servei i el govern de 
la Generalitat en uns moments complicats el va 
tirar endavant.

La rotonda de la Bonavista, l’avinguda dels 
Països Catalans… guanys per a la ciutat.
Havíem firmat amb el conseller Rull el tram 
que pagava la Generalitat i a la inauguració hi  
vam ser. El darrer tram de la rotonda fins al  
Decathlon amb diners de la Diputació de Barce-
lona va ser contundent.

I ara què?
Després de l’etapa de l’Ajuntament de Manresa 
i la Diputació de Barcelona tinc ganes de fer 
coses. Tinc projectes que no seran polítics. He 
d’encaixar la nova situació i assolir nous reptes, 
si pot ser fora de Manresa, amb un altre ritme, 
que ha estat apassionant però excessivament 
intens. Jo em sento gestor, que no polític, i 
m’agradarà tenir una dedicació no tan forta.

I un llibre.
L’estic fent amb Salvador Redó i ell n’està 
fent els textos i jo completant-los. Espero que 
per Sant Jordi de l’any vinent estigui acabat. 
M’agradarà escriure la història com jo l’he vis-
cuda personalment, que és la que vull plasmar 
en l’obra. ●

“Ha estat un
honor ser alcalde

de Manresa.
Han estat 9 anys 

dels quals sols
vull recordar
els moments

positius”
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12 anys de valoració 
positiva com a regidor

R
esumir els dotze anys del pas per l’Ajuntament 
en mil cinc-cents caràcters obliga a fer un im-
portant exercici de síntesi, d’altra banda molt 
apropiat en aquests temps en què la imme-

diatesa i la hiperconcreció substitueixen massa sovint 
l’anàlisi profunda i rigorosa. Independentment del te-
ma o del mitjà. Som-hi doncs.

En l’àmbit personal. Una vivència/experiència absoluta-
ment transcendent, important, profunda i enriquidora. 
La percepció clara que ets en un lloc públic al servei 
d’aquelles persones que t’han votat (o no) i que t’estan 
pagant el sou (tant si es que sí com que no) m’han 
imbuït (si més no en el meu cas) d’un gran sentiment 
de responsabilitat. No fas ben bé allò que vols... cal que 
facis allò “que cal fer” i que la ciutat reclama i necessita 
(moltes vegades sense que ho sàpiga). Fins i tot més 
enllà (o malgrat) del programa amb el qual has arribat 
al govern. I ho has de fer amb el màxim d’eficàcia, ja 
que estàs disposant, i treballant-hi, d’allò que és comú, 
de tots, i per tant cal fer-ho millor que si fos teu per-
què estàs administrant un patrimoni de béns i serveis 
que és de la comunitat. Això ho he tingut sempre molt 
present i ha marcat l’horitzó de les decisions preses en 
cada moment, algunes de les quals potser ha costat 
d’explicar, sobretot si es valoren amb mirada partidista, 
cosa que en el meu cas estic orgullós d’afirmar que 
no ha passat més enllà de comptadíssimes ocasions. 
Primer la ciutat i la seva gent, després el partit.

En l’àmbit professional. Pot semblar una diferenciació 
absurda això de personal/professional, però jo ho he 
tingut sempre molt clar. Som qui som i fem feines di-
ferents en moments diferents de la nostra vida. Em fa 
una certa angúnia el polític de professió, que respecto, 
però em genera més confiança el ciutadà i ciutadana 
metge, botiguer, mestre o esportista que decideix de-
dicar uns anys de la seva vida a fer política, sobretot 
quan parlem de l’àmbit municipal. Potser els parla-
ments i governs regionals/nacionals requereixen perfils 
més professionals, però en l’àmbit local penso que és 
singularment important tenir un recorregut professio-
nal abans i després del pas per l’Ajuntament. En aquest 
sentit, exercir uns anys de regidor del teu municipi su-

posa un enriquiment de primer nivell, ja sigui pel co-
neixement que s’adquireix de la cosa pública (al qual 
tothom hauria de poder accedir en algun moment) 
com per la connexió absoluta i de primeríssima mà que 
s’estableix amb la ciutadania, cosa que sense cap mena 
de dubte suposa un màster personal i professional (ara 
sí) de primer ordre.

Si heu arribat fins aquí podeu veure que la meva valo-
ració d’aquests dotze anys és absolutament positiva. 
No he entrat a detallar la feina feta ni a posar-hi no-
ta; això requeriria mitja dotzena d’articles com aquest  
ateses les múltiples responsabilitats exercides en aquest 
període. Moments bons i moments dolents, accions 
de primer nivell i d’altres de més discutibles, decisions  
de tota mena i moments per embolicar... Governar és 
això, i dotze anys donen per a tot. 

Vaig acabant amb una afirmació rotunda: ho he fet 
tan bé com he sabut i dedicant-hi tot l’esforç que cada 
moment ha reclamat, pensant sempre en la ciutat, en 
la seva gent i en com ho podia fer per millorar-les (les 
condicions de l’una i la qualitat de vida de les altres).
  
Per mi, fer política ha estat sempre anar per feina, 
escoltar molt i parlar poc, detectar problemes i neces-
sitats i mirar de resoldre’ls, fent de l’empatia i el bon 
to el marc en què he intentat situar sempre la relació 
del regidor amb els veïns i veïnes, ja que al meu en-
tendre, al cap i a la fi, a qui esperen trobar a l’altra 
banda de la taula és més una persona (com ells) que 
un càrrec polític. ●

Joan Calmet Piqué
Exregidor i extinent d'alcalde
de l'Ajuntament de Manresa
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La Fundació Althaia ha incorporat 
una tecnologia d’última genera-
ció per a les cirurgies oftalmolò-
giques. Es tracta d’un microscopi 
guiat per tomografia de coherèn-
cia òptica (oCT), que permet als 
oftalmòlegs visualitzar les capes 
de l’ull amb gran precisió durant 
la mateixa intervenció quirúrgi-
ca. L’aparell s’utilitza sobretot en 
cirurgies de còrnia, retina i glau-
coma.
El microscopi guiat per tomogra-
fia de coherència òptica permet 
prendre una imatge instantània 
de l’anatomia de l’ull similar a la 

que proporciona una ressonàn-
cia magnètica o un TAC. Actua 
com a tomògraf i microscopi a la 
vegada per oferir a l’oftalmòleg 
imatges d’alta resolució de zo-
nes difícils d’examinar com, per 
exemple, la màcula, les estructu-
res retinianes, el nervi òptic o la 
còrnia. La incorporació de l’apa-
rell ha permès introduir una nova 
tècnica, anomenada implant de 
segments intracornials, per trac-
tar el queratocon, patologia que 
afecta la còrnia. Aquesta malaltia 
provoca un augment progressiu 
de la curvatura de la còrnia i pro-
dueix una pèrdua progressiva de 
visió. Amb el nou procediment 
s’introdueixen uns anells semicir-
culars dins del gruix de la còrnia 
amb l’objectiu de regularitzar-ne 
la superfície. Fins ara, els pacients 
amb aquesta patologia es tracta-
ven amb altres procediments més 
invasius o bé es derivaven a cen-
tres de l’àrea metropolitana de 
Barcelona. D’aquesta manera, ara 
s’eviten desplaçaments.
El Servei d’oftalmologia d’Altha-
ia fa a l’entorn de 2.000 cirurgies 
a l’any entre trasplantaments de 
còrnia, cirurgies de glaucoma, 
d’estrabisme, oculoplàstia i reti-
na, així com cataractes. ●

Nova tecnologia per a 
oftalmologia a Manresa

Imatge del nou microscopi quirúrgic

Amb una exposició de Picasso, 
el Museu de Montserrat reprèn 
l’activitat pel que fa a les expo-
sicions temporals.  En aquesta 
mostra s’hi exposen les obres 
d’aquest autor que l’arquitec-
te Xavier Busquets va anar ad-
quirint fruit de l’amistat que 
tots dos van forjar.  Durant les 
trobades amb Picasso, Xavier 
Busquets va aprofitar per fer-se 
signar les obres de Picasso que 
anava adquirint i que actualment 

formen part del fons del Mu-
seu de Montserrat. Unes obres 
que no s’acostumen a mostrar a 
l’exposició permanent.  Amb la 
represa de les exposicions tem-
porals, el que es vol és captar el 
públic català i és que cal tenir en 
compte que actualment el 80 % 
dels visitants del Museu són es-
trangers.  La mostra de Picasso 
es podrà visitar fins al dia 6 de 
gener del 2024 a l’Espai d’art 
Pere Pruna. ●

Exposició d’obres de 
Picasso a Montserrat

Les entrades del musical Gre-
ase al Teatre Kursaal de Man-
resa ja han superat les 3.000 
venudes. Les set funcions estan 
programades entre els dies 9 i 
12 de novembre. Aquest és el 
segon gran musical que arri-
barà al Teatre Kursaal després 
de la pandèmia i de l’excel·lent 
acollida de La jaula de las locas, 
que es va poder veure a la sala 
gran aquest gener passat en 
sis funcions. Grease, el musical 
és un dels clàssics indiscutibles 

del gènere musical, i probable-
ment un dels més coneguts i 
estimats pel gran públic. Sota la 
seva aparença lleugera i super-
ficial, Grease tracta de temes 
socials conflictius, com l’emba-
ràs d’adolescents o la violència 
de bandes, a banda de l’amor, 
l’amistat, la rebel·lió adolescent 
o el descobriment de la sexu-
alitat. Les entrades per veure 
Grease al Kursaal de Manresa es 
poden comprar a taquilles i per 
internet. ●

La brillantina arriba al 
Kursaal a ritme musical
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COM GESTIONAR ELS SEUS RESIDUS PERILLOSOS DE FORMA INTEGRAL, RESPONSABLE i EFICIENT

Centre de Gestió Medioambiental, SL · www.ecocgm.com · 931 310 067 · info@ecocgm.com

METAL·LURGICS AUTOMOCIÓARTS GRÀFIQUES MAQUINARIAPLÀSTICSQUÍMICSTEXTILS

DONEM SOLUCIONS ÒPTIMES I PERSONALITZADES QUE SIGUIN  BENEFICIOSES 
PER AL MEDI AMBIENT  DE FORMA ACREDITADA,  COMPETITIVA I SEGURA

L’any 2003, és a dir, fa vint anys, 
la cuina no era com ara. L’alimen-
tació no era notícia i just aleshores 
començava a despuntar l’alta cuina 
catalana, amb personalitats com 
Ferran Adrià i el seu restaurant, el 
Bulli. En aquest context, va sorgir la 
Fundació Alícia, amb la intenció de 
portar la cuina extraordinària, l’alta 
cuina, a la cuina ordinària, al dia a 
dia de tothom. La proposta, entre 
d’altres, va ser conduïda pel mateix 
Ferran Adrià, però també per Toni 
Massanés, de Berga, i que actual-
ment segueix com a director de la 
Fundació. Després de tres anys en 
unes oficines al Portal de l’Àngel, 
en ple centre de Barcelona, van mu-
dar-se, escollint la calma i el contac-
te amb la natura que ofereix l’entorn 
del Monestir de Sant Benet, a Sant 
Fruitós de Bages. Alícia prové del 
Bulli i les seves arrels són allà. Quan 
es va fundar, a partir d’una proposta 
de Ferran Adrià i el cardiòleg Valentí 
Fuster, va sorgir Alícia i, gràcies a un 
acord amb l’aleshores Caixa Man-
resa, que havia adquirit el Monestir 
de Sant Benet, es va fer l’edifici ac-
tual.  La Fundació, doncs, és un cen-
tre d’investigació culinària. La mei-
tat del pressupost és de la Fundació 
Catalunya a la Pedrera, propietària 

d’Alícia (i de Món Sant Benet), que 
finança els projectes propis, més 
enfocats a un vessant social, mentre 
que l’altra meitat del pressupost és 
de les iniciatives privades que recor-
ren a la Fundació per aconseguir un 
producte o investigació concrets. És 
un equip multidisciplinari, en què, 
en un sol projecte, s’intentarà in-
volucrar el màxim de professionals 
de diferents àmbits possibles, amb 
l’objectiu que el resultat sigui tan 
complet com es pugui. A més, és 
una plantilla força femenina, amb 
un 80 %, aproximadament, de 
dones. Desenvolupen tres tipus de 
projectes. Aquells relacionats amb 
la salut, els d’innovació i desenvo-
lupament tecnològic, i els de patri-
moni gastronòmic. En aquest darrer 
grup, com ja s’ha mencionat, han 
treballat per difondre les tradicions 
culinàries locals d’arreu del territori, 
amb projectes sobre les clementines 
(híbrid de taronja i mandarina) al 
Delta, la cuina del senglar al Pallars 
o aprofundir en la cuina dels indians 
de Lloret de Mar. o, actualment, per 
exemple, estan fent un projecte per 
trobar noves maneres de cuinar els 
llegums i verdures propis del territori 
amb l’objectiu de promocionar-los. 
●

La Generalitat ha compromès en 
l’últim mig any prop de 60 milions 
d’euros d’inversió en fins a cinc 
projectes diferents a la carretera 
C-55, que s’haurien d’anar mate-
rialitzant a partir de l’any que ve. 
Són projectes que queden inclo-
sos dins un recorregut de 20 qui-
lòmetres, els que van des del tú-
nel de Bogunyà (Castellbell) fins al 
polígon del Pla dels Vinyats (Sant 
Joan de Vilatorrada), que n’afec-
taran trams, i la majoria dels quals 
estan enfocats a afegir un segon 
carril en un dels dos sentits. De 
sud a nord, aquest paquet d’in-
tervencions compromeses s’inicia 
amb la que, a priori, hauria de 
ser l’actuació més immediata. Es 
tracta d’un nou carril d’avança-
ment a l’altura de Castellbell i el 
Vilar, que la Generalitat ja ha li-
citat i que es va comprometre a 
començar a materialitzar aquesta 
tardor, amb un termini d’execu-
ció de 14 mesos i una inversió de 
5,7 milions d’euros. Actualment 
té dos carrils en sentit Manresa i 
només un en sentit Barcelona. Els 
treballs inclouen actuacions per 
afavorir l’accessibilitat i la segu-
retat a Monistrol de Montserrat. 
Seguint en sentit nord, el següent 
projecte compromès hauria de 
ser també, cronològicament, el 

segon a fer-se realitat. Es tracta 
de la construcció d’un tercer car-
ril entre Sant Vicenç de Castellet i 
Castellgalí. Un projecte que té un 
pressupost de 2,2 milions d’euros. 
El passat mes de febrer el llavors 
conseller de Territori, Juli Fernán-
dez, anunciava a Manresa que la 
C-55 tindria dos carrils ininterrom-
puts en sentit nord des de la sorti-
da de Sant Vicenç de Castellet fins 
al nus del Guix, comptant que la 
variant de la capital del Bages ja és 
actualment desdoblada. Projecte 
que, entre les obres més desta-
cades per la seva envergadura i 
visibilitat, tindrà la nova variant 
de Castellgalí i un segon viaducte 
abans de l’accés sud de Manresa. 
De moment, però, s’ha adjudicat 
la redacció del projecte per un va-
lor de poc més de 73.000 euros. 
Finalment, ha licitat la redacció del 
projecte per a la construcció d’un 
nou tram 2 + 1 entre Manresa i 
Sant Joan de Vilatorrada. El tram 
que recull el projecte té una lon-
gitud de 2,2 quilòmetres, entre 
l’enllaç amb la C-25 a Manresa, 
i l’inici de l’enllaç del vial d’accés 
al centre penitenciari Lledoners a 
Sant Joan de Vilatorrada. Per a la 
transformació d’aquest tram de 
la C-55 s’ha estimat una inversió 
prevista de 2,5 milions d’euros. ●

La Fundació Alícia fa vint 
anys sent un centre d‘un 
alt nivell d‘investigació 

60 milions d‘euros per a 
cinc projectes a la C-55
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Més informació:
www.umanresa.cat/servei-idiomes
T. 93 877 41 79

Millora l’anglès en

3, 2, 
Cursos d’anglès a la universitat Cursos d’anglès a la universitat 
per a joves a partir de 12 anys!per a joves a partir de 12 anys!

ANGLÈS B1 TEENSANGLÈS B1 TEENS
ANGLÈS B2 TEENSANGLÈS B2 TEENS
ANGLÈS C1 TEENSANGLÈS C1 TEENS

Inscripcions 

obertes

ICL Iberpotash aprofitarà part 
de l’aigua de la depuradora de 
Sallent per al tractament de la 
sal que contenen els runams 
que hi ha en aquest municipi 
derivada de l’activitat mine-
ra, i per a la dissolució d’una 
part i la seva evacuació a tra-
vés del futur nou col·lector de 
salmorres. S’afegirà així a l’ús 
que també es preveu fer d’una 
part de l’aigua d’una altra es-
tació, la de Manresa, per a la 
mateixa finalitat, però en el 
vessant de Súria, la qual cosa 
ja s’havia anunciat en el seu 
moment i formava part del 
conveni signat l’abril del 2021 
per al finançament de la nova 
canonada. En la darrera reunió 
de la Comissió d’Urbanisme de 
la Catalunya Central, aquest 
organisme va donar llum verd 
definitiu al projecte en sòl no 
urbanitzable “per a la instal·la-
ció de sistema de tractament 
terciari, bombament final i im-
pulsió per a l’aprofitament de 
l’efluent de l’estació depura-
dora d’aigües residuals (EDAR) 
de Sallent-Artés per al trac-
tament de la sal”. Segons han 
especificat fonts d’Urbanisme, 
aquest pas suposa permetre 
la instal·lació d’una canonada 
d’impulsió de l’aigua fins a la 
planta industrial d’Iberpotash a 
Sallent, “per tal d’aportar aigua 
urbana depurada” provinent 
d’aquesta instal·lació, “d’acord 
amb el Pla director urbanís-
tic (PDU) de l’activitat minera  
del Bages”. Alhora, les mateixes 
fonts han recordat que aques-
ta aprovació està subjecta, 
abans no pugui entrar la ins-
tal·lació en funcionament, al fet  

que la companyia hagi obtingut 
la concessió corresponent de 
l’Agència Catalana de l’Aigua. 
El 2020 es va conèixer la inten-
ció de l’empresa ICL de poder 
disposar d’aigua de depura-
dores per als seus tractaments 
de la sal, després de tramitar 
la petició d’una concessió anu-
al de 6,86 hectòmetres cúbics 
d’aigua regenerada de l’estació 
de Manresa, que en aquest cas 
utilitzaria per a la seva activitat 
industrial a Súria, tant per als 
processos de producció com 
per als d’evacuació de residus 
salins cap al mar a través del fu-
tur nou col·lector de salmorra. 
En aquest cas concret, l’estació 
depuradora d’aigües residuals 
de la capital del Bages aporta 
al riu una mitjana anual a l’en-
torn dels 8,5 hm3 d’aigua que 
han passat pel procés de tracta-
ment, que, per tant, s’afegeixen 
al cabal global de la conca fluvial 
Cardener-Llobregat. Aquest di-
pòsit, ubicat a tocar de l’antiga 
colònia minera i als peus de la 
muntanya del Cogulló, es troba 
inactiu des de principi dels anys 
setanta, quan va tancar definiti-
vament la mina de Sallent, pro-
pietat aleshores de l’empresa 
Potasas Ibéricas i es calcula que 
conté uns 4 milions de tones de 
material. El passat mes de juny 
es van superar les 550.000 to-
nes extretes de mineral, d’ençà 
que va iniciar-ne la restauració 
el 2021, inicialment en fase de 
proves i ara ja en plena execu-
ció. El primer semestre del 2023 
es va assolir un ritme constant 
de retirada durant gairebé cada 
mes, amb més de 220.000 to-
nes extretes en global. ●

Santpedor veurà demorada uns 
quatre mesos l’ampliació del pave-
lló municipal, i no es preveu que 
estigui enllestida fins a la primave-
ra de l’any que ve. Els treballs, que 
estan aturats des de l’abril per un 
problema estructural aparegut du-
rant la realització de les obres, no 
es podran reprendre fins aquesta 
tardor. El problema va sorgir en 
el moment de construir els pilars 
de la nova estructura. A l’hora de 
fer-ne els fonaments, es va detec-
tar l’existència d’uns altres fona-
ments en el subsol dels quals no 
es tenia constància, i això obligava 
a desplaçar lleugerament els pilars 
respecte del lloc on s’havien pro-
jectat inicialment. A més, com que 
amb aquest canvi les càrregues es 
repartien de manera diferent de 
la prevista, s’han hagut de replan-
tejar també elements de l’estruc-
tura mitjançant una modificació 

del projecte que ajusti el conjunt 
de l’obra a les noves dimensions. 
Les obres d’ampliació del pavelló 
municipal Rafa Martínez de Sant-
pedor van començar la tardor de 
l’any passat després d’uns primers 
entrebancs que ja en van retardar 
l’execució perquè el primer con-
curs per a l’adjudicació dels tre-
balls, que s’havia fet al gener, va 
quedar desert i se’n va haver de fer 
un altre. ●

ICL Iberpotash aprofitarà 
aigua de la depuradora 
de Sallent per al 
tractament de runams

Aturada l’ampliació del 
pavelló de Santpedor

Imatge de l’estat actual de les obres
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‘Via fora’, lema de l‘11 de Setembre
la celebració central tindrà com a epicentre barcelona, la rebetejada plaça espanya, ara 1 d‘octubre,
coincidint amb l‘hora mítica de les 17.14 com a colofó de quatre grans columnes sorgides de la ciutat

L 
'acte central de la Diada d’aquest any 
s’ha convocat a la plaça d’Espanya 
de Barcelona, rebatejada amb el nom  
 d’1 d’octubre, segons ha anunciat la 

presidenta de l’Assemblea Nacional Catalana 
(ANC), Dolors Feliu, acompanyada de les dife-
rents entitats independentistes. Allí confluiran 
quatre columnes, que sortiran de diferents punts 
de la ciutat i que portaran per nom: Llibertat, 
Llengua, País i Sobirania.
La plaça d’Espanya serà l’epicentre de la gran 
manifestació de la Diada per part de l’indepen-
dentisme. Quatre grans columnes sortiran de 
diferents punts de Barcelona i es trobaran als 
peus de la muntanya de Montjuïc:
•  Columna de la llibertat: a la Ciutat de la Jus-

tícia. Caminarà pel lateral de la Gran Via. Rei-
vindicarà els drets civils i les llibertats.

•  Columna de la llengua: a l’Escola Proa, a la 
Bordeta. Defensarà la preservació del català 

i la cultura catalana. Començarà al carrer de 
Gavà amb el passatge de Solsona, anirà fins 
al carrer del Moianès i pujarà fins a la carre-
tera de Sants; després, girarà cap a la dreta per 
anar a la plaça d’Espanya.

•  Columna del país: estació de Sants. Protestarà 
per la manca de finançament en infraestruc-
tures i reclamarà una millor qualitat de vida.

•  Columna de la sobirania: delegació de 
l’Agència Tributària, a la plaça de Letamendi. 
Reclamarà la independència econòmica. Bai-
xarà pel carrer d’Aribau fins a la Gran Via i 
d’allà es mourà fins a la plaça d’Espanya.

L’ANC ha explicat el rebateig de la plaça per 
la voluntat que s’impregni del que Catalunya 
és i vol ser i no “qui la domina amb amenaces 
de liquidar la cultura i la llengua”. “L’11 de 
Setembre al carrer ha de canviar el curs dels 
esdeveniments, com ha fet altres vegades”, ha 
assegurat Feliu, que ha fet una crida a la partici-

pació. També Joaquim Forn, en nom d’Òmnium 
Cultural, ha fet una crida a la mobilització per 
posar fi a les veus que asseguren que el procés 
ha acabat, mentre que Teresa Vallverdú, en 
nom del Consell de la República, ha advertit 
que la manifestació és el moment per demos-
trar que l’independentisme és present, malgrat 
les diferències internes sobre “com gestionar la 
por i el desànim”.
El lema de la Diada d’enguany és la frase medi-
eval “Via fora”, que crida a defensar el país i 
les seves llibertats. Els colors triats per l’Assem-
blea Nacional Catalana aquest 11 de Setembre 
seran el blau i el groc, els colors de la bandera 
europea. Coincidint amb la presidència espa-
nyola del Consell d’Europa, tant l’ANC com 
Òmnium Cultural reclamen que Catalunya sigui 
un nou estat a la Unió. La manifestació de la 
Diada serà l’11 de setembre i es farà a la tarda, 
coincidint amb l’hora mítica de les 17.14 h. ●
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Mercadona dona més de 10.500 tones 
d’aliments durant la primera meitat del 2023 
i amplia la col·laboració amb entitats socials

M
ercadona, companyia de super-
mercats físics i de venda online, 
ha donat més de 10.500 tones 
de productes de primera neces-

sitat des de principi d’any i ha ampliat la xarxa 
d’entitats socials amb què col·labora, tant a 
Espanya com a Portugal.

Les donacions, que equivalen a 174.200 carre-
tons de la compra, s’han destinat a les més de 
650 entitats socials d’Espanya i Portugal amb 
què col·labora. De fet, en els darrers sis mesos, 
Mercadona ha ampliat la xarxa de col·labora-
dors i hi ha sumat 140 noves entitats socials 
de diverses zones geogràfiques tant d’Espanya 
com de Portugal, amb la qual cosa ha millorat 
considerablement la vertebració de l’ajuda que 
ofereix.

En concret, a Catalunya la companyia ha donat 
1.731 tones de productes de primera neces-
sitat a les 154 organitzacions i entitats socials 
amb què col·labora. Del total d’entitats, 96 
corresponen a les comarques de Barcelona, 24 
a les de Tarragona, 24 a les de Girona i 10 a 
les de Lleida.

De les 1.731 tones donades, 1.264 s’han repartit 
entre les entitats socials de les comarques de 
Barcelona; 260,3, entre les de Tarragona, i 
138,2 i 68,6 s’han destinat a les comarques de 
Girona i de Lleida, respectivament. D'aquestes, 
77 tones s'han repartit entre entitats socials de 
les comarques de la Catalunya Central.

A més, Mercadona dona suport a altres inicia-
tives que organitzen els bancs d’aliments d’Es-
panya i Portugal, com el Gran Recapte o les 
operacions Quilo, en què col·labora mitjançant 
la donació monetària a les caixes dels supermer-
cats i a les quals facilita els seus recursos humans 
i logístics. De fet, en la darrera operació Quilo 
en què va participar, va posar 1.619 botigues a 
disposició de la iniciativa dels bancs d’aliments

Una política d’acció social sostenible 
integrada en l’estratègia d’rse

de Mercadona

Dins el compromís de compartir amb la societat 
part de tot el que en rep, Mercadona desenvo-
lupa el Pla de responsabilitat social, que atén el 
component social i ètic a través de diferents línies 

sostenibles d’actuació que reforcen l’aposta pel 
creixement compartit. Per exemple, col·labora 
intensament amb 27 fundacions i centres ocu-
pacionals en la decoració de les botigues amb 
murals de trencadís, que elaboren més de 800 
persones amb diferents graus de discapacitat.

Una altra línia estratègica del Pla de responsa-
bilitat social de la companyia és la sostenibi-
litat mediambiental. Per a això, disposa d’un 
sistema de gestió ambiental propi, que es  
basa en els principis de l’economia circular i 
està enfocat a l’optimització logística, l’efi-
ciència energètica, la producció sostenible 
i el benestar animal, la gestió de residus i la 
reducció del plàstic. A més, treballa en el Pro-
jecte de distribució urbana sostenible i en la 
millora de la qualitat de l’aire a les ciutats mit-
jançant camions i furgonetes propulsats per 
tecnologies més netes i eficients.

Des de l’any 2011, Mercadona és sòcia del Pacte 
Mundial de les Nacions Unides per la defensa 
dels valors fonamentals en matèria de drets 
humans, normes laborals, medi ambient i lluita 
contra la corrupció. ●

representants de mercadona i de la Creu roja a Catalunya 
en un moment de l'entrega de productes de 1a necessitatmapa de donacions fetes per la companyia mercadona durant aquest any 2023

Durant el primer semestre del 2023, mercadona ha donat l’equivalent a 174.200 carretons de la 
compra. la companyia col·labora amb més de 650 entitats socials de tot espanya i Portugal, xifra 
que suposa un increment de 140 entitats respecte de l’exercici del 2022
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E
ls aliments de temporada són més 
sans, més barats i més ecològics, 
però... quins són els aliments de tem-
porada al setembre? Al setembre 

comencem a gaudir de les primeres magranes 
i raïms, i, encara que les figues ja fa temps que 
estan disponibles, aquest és el seu moment 
més dolç. No t’oblidis que pots comprar uns 
codonys frescos per fer un deliciós codonyat. 
En verdures i hortalisses tornen les carbasses, 
amb les quals podem fer delicioses cremes 
i risottos, i també és un bon moment per 
recuperar als nostres menús els espinacs, els 
porros i la col. Pel que fa als productes del 
mar, no deixis de comprar a la teva peixateria 
la daurada o el pop.  

eT feM Unes reCoManaCIons 
esPeCIaLs

La figa
Una fruita que proporciona 
energia, minerals i fibra, que és 
molt present a la gastronomia 
grega. Aquest aliment té una 
aparença molt particular pel 
color morat, la pell suau i la 

polpa melosa, amb el toc cruixent de les llavors. 
És dolça i deliciosa, però la seva aportació calò-
rica és elevada.

EL PRéssEC
Una fruita amb pell vellutada 
i dolça amb un toc àcid. El seu 
origen és la Xina, on l’ano-
menen la fruita de la immor-
talitat per una llegenda mil·le-
nària. Les seves característiques 

són molt beneficioses per al nostre organisme, ja 
que conté vitamines A, C, B1, B2, B6 i minerals 
com potassi, fòsfor, calci i magnesi, entre d’altres.

La Poma
Una fruita molt coneguda 
i beneficiosa per a la salut 
perquè és rica en substàncies 
fitoquímiques i antioxidants, a 
més ajuda a reduir els nivells 
de sucre a la sang. El baix 

contingut calòric la fa un aliment ideal per fer 
dietes o per a persones que pateixen d’algun 
trastorn d’ansietat amb el menjar.

EL Raïm
L’ingredient principal del vi, però, 
més enllà, és una fruita nutritiva 
i saludable característica de la 
cultura mediterrània des de fa 
milers d’anys. Aquest aliment és 
ric en antioxidants, fibra, conté 
vitamina C i diversos minerals 

com el potassi, el coure i el ferro, entre d’altres.

L‘aLbERgínia
Una verdura que en apa-
rença es distingeix per la 
pell morada, brillant i 
ferma. Aquest aliment 
el coneixem gràcies als 
àrabs, encara que pro-

cedeix de l’Índia, on hi ha més varietats i també 
se’n consumeix molta. El 92 % del seu pes és 
aigua, així que no aporta una gran quantitat 
de vitamines ni minerals, tot i així, és un bon 
antioxidant.

CUIna PoP aL seTeMBre

El pop és un dels cefalòpodes més coneguts. 
Té un gran valor culinari i la seva carn es carac-
teritza per ser rica en proteïnes i perquè té un 
baix contingut en greixos, fet que la converteix 
en una carn de baix contingut calòric i coles-
terol. Aquest aliment es pot aconseguir tot l’any, 
però el millor moment és entre setembre i abril, 
que són els seus mesos de reproducció, quan 
s’acosta a la costa.

Com CouRE EL PoP sEnsE 
quE quEdi duR?

És una de les grans dificultats a què ens 
enfrontem en cuinar aquest riquíssim mol·lusc 
cefalòpode. També a una altra: que per intentar 
que no ens quedi gaire dur acabi tou com un 
puré. Només has de seguir el pas a pas de la 
recepta.

La RECEPta PoP Cuit

1.  Per cuinar el pop és important netejar-lo bé, 
sobretot els tentacles, que contenen molta 
brutícia.

2.  Un cop net, recomano congelar-lo, ja que 
ens ajudarà a trencar-ne les fibres i quan el 
cuinem el resultat serà més òptim.

3.  Cal descongelar-lo el dia abans a la nevera 
per obtenir una descongelació lenta.

4.  En una olla d’acer inoxidable plena d’aigua 
bullint, introdueix les potes del pop durant 5 
segons i retira-les. Repeteix l’operació dues 
vegades més (en total tres), fins que puguis 
observar que les potes es posen teses i s’en-
congeixen. En aquest punt posem el pop 
sencer dins de l’olla i tapem per iniciar-ne la 
cocció a foc fort.

5.  El pas anterior és molt important perquè 
la pell de les potes del pop no s’esquerdi 
durant la cocció i això et donarà una millor 
textura i presentació.

6.  Normalment un pop d’1 kg de pes sol 
necessitar 35 minuts de cocció. En aquest 
cas, que és de 3 kg, bull-lo a foc fort durant 
45 minuts i deixa’l 10 minuts més de repòs 
dins l’aigua.

7.  Si ens en volem assegurar, amb una bro-
queta o escuradents, podem punxar la pota 
a l’altura del cos (on el diàmetre és més 
gruixut) per observar que la textura ideal és 
carnosa, ni tova ni dura.

ConsELLs dE CoCCió i tREs RECEPtEs 
moLt oRiginaLs

 
T’imagines un bar de tapes sense pop a feira? 
El pop a la gallega és gairebé tan popular 
al nostre país com el gaspatxo andalús o la 
paella valenciana, i és un plat tan rodó que 
no ha calgut, ni ningú ha gosat fer-ho, fer-hi 
gaires canvis. La combinació de pop, oli, sal 

Per un setembre molt sa i ecològic
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gruixuda i pebre vermell és imbatible. Potser 
és aquest èxit el que havia eclipsat una mica 
el pop com a producte de restaurant, i l’havia 
encasellat entre les tapes i els entrants. Però 
el pop permet més preparacions, i des de fa 
un temps en molts restaurants hi ha la ten-
dència d’incloure’l a la carta, curiosament 
amb una coincidència: la presentació en 
forma de pota sencera, bullida i en el darrer 
moment passada per la planxa o feta a la 
brasa, amb acompanyaments ben diversos, 
alguns d’originals, versions clares del clàssic 
gallec.
Potser pel preu, força assequible, o per la 
textura, que fa que pugui substituir perfec-
tament un plat de carn en una època en què 
hem pres consciència que menjar-ne massa 
no és bo ni necessari, la pota sencera de 
pop s’ha fet un lloc en les cartes. Sigui pel 
motiu que sigui, el cert és que dona molt bon 
resultat.
El pop requereix una bona cocció per ser 
comestible, i s’ha de bullir abans de cui-
nar-lo de qualsevol altra manera. Per coure’l 
de manera que quedi tan tendre com sigui 
possible hi ha diverses maneres, però tothom 
coincideix que és millor congelar-lo prèvia-
ment dos o tres dies perquè el fred trenqui 
les fibres de l’animal i així sigui més fàcil cou-
re’l. Quan no hi havia congelador, la manera 
clàssica a Galícia era agafar-lo per les potes i 
colpejar-lo contra les roques per trencar-li les 

fibres o estovar-lo a cops amb un corró sobre 
el marbre de la cuina.
Un cop tou per congelació o per pallissa, es 
tracta de posar una cassola o una olla gran 
amb aigua abundant al foc, i quan comenci a 
bullir, espantar el pop, és a dir, submergir-lo 
i treure’l tres vegades, cosa que facilita que 
se’n trenquin les fibres i la carn quedi més 
tova. Quan l’aigua torna a bullir, s’hi torna a 
ficar el pop i es deixa coure 20 minuts per 
un quilo de pes, i 5 minuts més si és més 
gros; el punxem i si encara no és prou tou l’hi 
deixem 5 minuts més, apartem l’olla del foc 
i el deixem reposar dins l’aigua de cocció 5 o 
10 minuts més. El temps depèn de molts fac-
tors, però sobretot de la qualitat del pop i de 
l’aigua que fem servir. Si volem fer pop amb 
patates, les tirem a l’olla de posar-hi el pop, 
i quan siguin cuites, la carn també ho estarà.
Aquesta és la manera clàssica que fan servir 
a Galícia les pulpeiras, les dones que tradi-
cionalment s’encarreguen de bullir el pop i 
tallar-lo en calent per servir-lo als milers de 
persones que acudeixen als aplecs tradicio-
nals, i també en venen en llocs ambulants 
pels carrers de moltes ciutats gallegues, on 
la gent encarrega els pops per dinar com aquí 
encarreguem pollastres a l’ast.

Cocció sense aigua
Però la manera de coure el pop més sorprenent 
és fer-lo sense aigua, i la veritat és que queda 

igual de bé. Es tracta de posar una cassola o una 
olla de fons ample al foc, no gaire ampla, i quan 
està calenta hi posem el pop sencer, remenem 
una mica perquè no s’enganxi i ell sol comen-
çarà a deixar anar aigua, es tapa, s’abaixa una 
mica el foc i es deixa coure el mateix temps que 
si el bullíssim, almenys 25 o 30 minuts per a 
un pop gros. També s’hi poden posar patates 
senceres, que es couran amb el mateix líquid 
del pop; per això és millor fer servir una cassola 
no gaire ampla, perquè el líquid que deixa anar 
l’animal durant la cocció arribi més amunt i es 
cogui més.
El resultat és el mateix que bullint el pop, 
excepte que la pell no queda tan sencera, però 
amb la mateixa textura i el mateix sabor.
Si ens fa mandra o no tenim temps de congelar 
i coure, al mercat es troba sense dificultat pop 
cuit al voltant de 20 euros el quilo, a vegades 
bastant per sota, amb l’avantatge que es pot 
comprar sencer o a trossos. Per exemple, dues 
potes si només som dos a casa.

a la brasa i a la planxa
La majoria de cuiners, com dèiem al principi, 
s’inclinen ara per servir les potes de pop sen-
ceres o en trossos grossos cuits a la brasa o a la 
planxa després de bullir-los. La millor manera, 
diuen, és fer-los a la brasa, una mica apartats 
del foc, perquè es vagin escalfant per dintre 
mentre es torra la pell i agafen un punt fumat. 
No cal posar-hi oli.
De tota manera, com que a molts restaurants 
i a les cases no disposem habitualment de llar 
de foc o barbacoa, o no la tenim encesa cada 
dia, la manera més pràctica és fer les potes a 
la planxa o en una paella antiadherent àmplia.
Mai Martí, cuinera i propietària del restaurant 
La Giberga de Reus, recomana fer-ho sense oli, 
amb la planxa no gaire calenta i tenir-l’hi durant 
força estona perquè es caramel·litzi la pell 
mentre s’escalfa l’interior, i destaca que un dels 
grans secrets del pop, el fem com el fem, és 
fer servir un pebre vermell fumat de la màxima 
qualitat, del Bierzo, com ella, o de la Vera.

algunes idees de presentació
Tothom, o gairebé, sap com se serveix el pop 
a feira, oi? Es tallen les patates a rodanxes, 
es posen en el típic plat de fusta i a sobre s’hi 
van tallant, amb unes tisores, les potes encara 
calentes del pop. Se sala tot amb sal gruixuda, 
s’hi tira pebre vermell (dolç o picant, va a 
gustos) i un bon raig d’oli verge. Incomparable.
Sobre aquesta base, es poden fer moltes varia-
cions. obriu la imaginació. ●
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 4 potes de pop cuites

 300 g de pèsols

 1 manat de menta

 humus

 pebre vermell de qualitat

 4 potes de pop cuites

 3 ous durs

 200 g de patates

 200 g de moniato

 1 cabeça d’alls

 pebre vermell fumat

 2 fulles de llorer

 brots d’amanida

 1 culleradeta de vinagre de xerès

 250 cl d’oli d’oliva

 sal

 4 potes de pop cuites

 pebrotets vermells dolços

 farina per a tempura

 aigua gelada

 pebre vermell picant

 sal gruixuda

 oli

  Ingredients

  Ingredients   Ingredients

Potes de pop amb humus i puré mentolat de pèsols

Amanida de pop amb patata,  
moniato i allioli d‘all cuit

Potes de pop amb oli picant  
i pebrots dolços en tempura

 Preparació
  Bullim els pèsols en aigua amb sal i un manat de menta, els traiem i els 

posem en un bol amb aigua amb gel perquè mantinguin el color. Tritu-
rem amb el túrmix la menta i l’aigua de cocció que farem servir per donar 
textura al puré, que farem passant els pèsols per un passapuré o amb la 
Thermomix. Evitarem batre’l amb el túrmix, perquè dona una consistència 
gomosa als purés.

  Coem el pop a la planxa, a foc mitjà, sense oli, de manera que se’n vagi 
caramel·litzant la pell i s’escalfi la carn per dintre.

  Servim el pop amb l’humus i el puré de pèsols, per exemple, fent boles 
amb una cullera de servir gelats, i amanim el pop amb sal gruixuda i pebre 
vermell de qualitat.

 Preparació
  Pelem les patates i els moniatos, els tallem a daus i els posem a 

confitar en dos cassons coberts amb oli durant quinze minuts.

  Per elaborar l’allioli, posem en un bol els alls escalivats, els ous 
durs pelats, el vinagre i una mica de sal i ho triturem amb el túr-
mix. Quan estigui tot ben triturat, hi afegim l’oli de mica en mica 
sense deixar de batre.

  Tallem les potes de pop en tres trossos i les posem en una planxa 
amb una mica d’oli.

  Per fer l’oli picant, posem en un cassó una mica d’oli d’oliva i una 
mica de pebre vermell fumat, remenem bé, ho deixem infusionar 
un parell de minuts i ho deixem refredar.

  Per acabar, posem l’allioli al centre del plat, els talls de pop a so-
bre, amanim amb l’oli picant i guarnim el plat amb els dauets de 
patata i moniato i uns brots d’amanida al costat.

 Preparació
  Preparem l’oli picant unes hores o uns dies abans barrejant oli 

amb pebre vermell picant. Si volem que sigui més fort, infusio-
nem abans l’oli amb un o dos bitxos i ho deixem macerar unes 
hores.

  Per preparar l’arrebossat, barregem la farina per a tempura amb 
aigua molt freda fins a aconseguir una barreja no gaire espessa, 
en la qual submergirem els pebrotets i després els fregirem en oli 
calent, però que no fumegi, perquè la tempura és delicada i es 
crema amb facilitat.

  Mentrestant, posem les potes de pop en una planxa o paella an-
tiadherent amb molt poc oli, a foc mitjà, perquè es vagin torrant 
per fora mentre s’escalfen per dintre.

  Servim una pota per plat acompanyada dels pebrots i amanit tot 
amb sal gruixuda i oli picant.
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L‘hortènsia, resistent i multicolorida
la flor de setembre és l’hortènsia, una planta ornamental molt peculiar per les flors que té, organitzades 
amb forma d’esfera que li donen un toc original i conegut per a tothom

L
es hortènsies són ideals per donar un 
toc de color especial al jardí. Són fron-
doses i florides i es poden trobar en 
diferents colors: blau, malva, rosa... 

Es pot dir que és una planta molt interessant 
per a la decoració del jardí o dels interiors de 
la llar. Cal assenyalar que l’hortènsia ofereix 
moltes possibilitats decoratives, tant per la 
forma com pel color; a més, és una planta 
molt agraïda, ja que no requereix gaire cura i 
creix fàcilment.
Les hortènsies estimen el color. Es poden 
trobar en diferents tons de vermell, rosa i 
porpra, blanc, verd i blau, o amb una com-
binació de diversos colors. A més d’aquests 
tons, també n’hi ha d’altres que experimenten 
canvis de color segons avança l’estació. A 
Bourguignon som amants de les hortènsies 
i és al setembre i durant la tardor quan en 
fem més ús, per crear rams de flors amb hor-
tènsies i les varietats més especials de la flor, 
amb colors que passen pel bordeus, blau i 
verd. Combinades amb altres flors i fruits de 
temporada, com baies o branques, creen un 
resultat espectacular.
L’hortènsia procedeix del Japó i va arribar a 
Europa a finals del segle XVIII. És un arbust 
de fulla caduca amb flors que creixen en raïm 
i poden arribar a tenir 25 cm de diàmetre. 
A l’exterior sobrepassa l’1,5 m d’alçada. Cal 
assenyalar que, per al jardí o per dins de casa, 
es troben al grup de les plantes boniques amb 
colors, fins al punt que s’ha posat de moda 
una de les tendències decoratives més interes-
sants per a la llar si vols col·locar flors a gerros 
bonics: asseques les flors de les hortènsies. 
Després de la floració de l’hortènsia, el color 
és el més cridaner. Les més comunes són les 
de flor blanca i rosa, i les més preades són les 
blaves. Per crear un racó dins de casa amb hor-
tènsies et recomanem que les plantis en testos 
i jardinera boniques; així s’aconsegueix un 
toc decoratiu als interiors on triomfa el color 
i l’alegria.
Les hortènsies que es troben a les floristeries 
venen originalment d’Àsia i d’Amèrica del 
Sud. Com a dada curiosa: el nom Hortensia 
o Hydrangea prové d’hidro (‘aigua’) i angeion 

(‘got’), perquè la forma de l’hortènsia recorda 
un antic envàs per portar aigua.
Independentment de les hortènsies i les seves 
varietats, es poden plantar a la tardor i a la 
primavera. Qualsevol de les dues èpoques pot 
ser bona. De totes maneres, si es col·loquen 
a l’exterior, les hortènsies i la seva floració es 
poden desenvolupar millor a la primavera, si 
sabem que no hi haurà dies gaire freds.
Per gaudir de la bellesa de les flors de l’hor-
tènsia, et recomanem una tècnica eficaç i 
funcional: assecar les flors. Aquest mètode 
és realment bo per emprar-les en decoració 
i dinamitzar l’ambient de la llar. Tot i així, 
sempre és possible reviure una planta seca, 
però si el que vols és aprofitar-ne les flors 
seques, què pots fer? Per assecar les flors de 
les hortènsies només has de tallar els raïms  
de flors quan estan en plena floració i asse-
car-los de cap per avall en un lloc sec i allu-
nyat del sol perquè no es decolorin les flors. 

Procura que tinguin ventilació perquè no es 
podreixin. Passades aproximadament tres set-
manes, ja estaran a punt per ser col·locades 
en un gerro o per fer rams de flors seques.
Els terres ideals per a aquesta planta són les 
terres àcides, riques en nutrients i permea-
bles. Necessiten molta llum perquè les seves 
fulles no es posin grogues, però no toleren la 
calor, de manera que les has de col·locar en 
una zona d’ombra o semiombra, en un lloc 
fresc que no sobrepassi els 20 °C. Aquesta 
condició és important si vols cuidar les teves 
plantes de cara a l’estiu. Es considera una de 
les plantes d’exterior més resistents, però 
també es pot incloure a l’interior. Això sí, 
quan estigui en flor, l’has de regar cada dia. 
És important que tingui un bon drenatge per 
evitar que s’entolli. ●

›› CURIOSITAT

Amb flors que poden tenir un diàmetre de 
fins a 25 centímetres, les hortènsies creen 
una atmosfera exuberant i carregada de 
color a casa. Són flors voluminoses i aco-
lorides que ens alegren amb la seva pre-
sència. En general, els rams de flors d’hor-
tènsies solen durar al voltant d’una set-
mana, sempre que les cuidis degudament.
Les hortènsies són boniques, delicades i 
una de les nostres plantes amb flor pre-
ferides. Tot i això, segons el feng shui, 
aquestes plantes simbolitzen solitud, fracàs 
i aïllament.

D’altra banda, l’hortènsia és una flor carre-
gada de simbolisme. És símbol de gratitud, 
de gràcia, de bellesa i també d’abundància, 
a causa de la quantitat exuberant de flors i 
de la seva forma rodona tan generosa.

A l’hortènsia li agrada estar en un lloc llu-
minós, encara que no a ple sol. Millor que 
la col·loquis a l’ampit de la finestra donant 
a l’est. Al costat assolellat de l’habitatge 
podràs col·locar l’hortènsia una mica allu-
nyada de la finestra a l’estiu.
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F
olgueroles és un municipi de la comarca 
d’osona, lloc de naixement de mossèn 
Cinto Verdaguer. Fill il·lustre de Folgue-
roles, poeta i avantguardista del cata-

lanisme, la seva presència es respira arreu del 
poble i del seu entorn a través de làpides amb 
fragments de poesies, monuments com el 
pedró, la casa museu, el jardí del poeta situat 
a la Damunt i els monòlits que marquen la ruta 
verdagueriana. El petit municipi de Folgueroles, 
de poc més de 2.000 habitants, es troba en una 
raconada de la Plana. A la vora de Vic (i les prin-
cipals vies de comunicació) i alhora allunyada 
del brogit del món urbà, el seu paisatge pre-
senta una gran varietat de matisos. El poble de 
Folgueroles està situat a la confluència de dos 
paisatges ben diferents: la Plana de Vic, amb 
conreus de secà, i les Guilleries, amb un pai-
satge més boscós i feréstec. El terme el travessa 
el meridià de París, que l’any 1884 va servir per 
definir la mesura exacta del metre. La Festa 
Major de Folgueroles és el segon cap de set-
mana de setembre.

››  HIsTÒrIa
Les primeres empremtes humanes daten del 
període calcolític o eneolític (2100-1500 aC), 
també conegut com a edat de bronze inicial. 
El terme fou repoblat durant l’alta edat mitjana 
a l’entorn de l’església de Santa Maria (docu-
mentada ja des del 967). El segle XV es cons-
tituí en una petita batllia i quadra autònoma. 
El nucli del poble es va formar a partir de la fi 
del segle XVI dins de la sagrera. Durant el segle 
XVIII es van crear els barris de la Ricardera i el 
carrer de la Font. L’activitat principal dels seus 
habitants sempre ha estat relacionada amb 

les tasques agrícoles. Durant l’edat moderna i 
fins al segle XIX, aquesta activitat estava com-
plementada per indústria tèxtil, rural i domès-
tica. També destaca, per la seva importància i 
difusió, l’ofici de picapedrer sorgit arran de les 
abundants pedreres de gres tou, material molt 
apreciat en la construcció per la seva docilitat 
i emprat en bona part dels edificis i escultures 
de la comarca.

›› qUÈ s’HI PoT VeUre

La Casa Museu Verdaguer, que ens mostra la 
llar de la seva infantesa i la vida de l’època i 
és el punt de partida que recorre espais vitals  
i monuments construïts a la memòria del poeta 
que van del modernisme al land art.
·  Església parroquial romanicobarroca (s. XI- 

XVIII) . Conté la pica baptismal on fou batejat el 
poeta i una còpia de la partida de naixement.

·  Ermita de la Damunt, capella votiva construïda 
a la part alta del municipi a mitjan segle XVII. 
Lloc on se situa la primera inspiració poètica de 
Jacint Verdaguer.

·  Jardí Brins d’Espígol, situat al costat de l’ermita 
de la Damunt, conté les plantes recollides en el 
florilegi de Verdaguer que porta el mateix nom.

·  Puigseslloses, turó de margues blavoses a la 
zona de la Plana de Vic, coronat per un dolmen 
megalític de cambra, datat del 2500 aC, i l’Er-
mita de Sant Jordi, construïda al s. XV.

·  Casol de Puigcastellet, jaciment ibèric del segle 
III aC format per una fortificació de barrera en 
un dels turons més alts de la zona.

·  Gorg dels Llitons, lloc on es barregen les aigües 
dels torrents provinents del sot de Collsameda 
i del sot Fosc, i que forma un bonic i singular 
indret.

›› GasTronoMIa

La coca de Folgueroles és una coca de forner, 
sense sucre, especialment ideada per acom-
panyar els plats de l’alta gastronomia i de la 
restauració moderna o com a base d’elabo-
racions creatives de xefs i cuiners. La coca 
de Folgueroles s’elabora complint un criteri 
selectiu de matèries primeres, 100% natu-
rals, per tal d’oferir un producte original i de 
qualitat.
La Coca de Folgueroles® és una tradició. S’ha 
convertit en l’essència del pa de pagès artesà 
que s’ha anat estenent des de la comarca 
d’osona a tot el territori espanyol.
Al Forn Pascuet elaboren diàriament i des de 
fa anys totes les coques com es feia abans, 
mantenint la tradició familiar, amb ingredi-
ents de proximitat i de la millor qualitat.
En pots gaudir a l’Espai gastronòmic de 
degustació, que uneix les característiques  
de la cuina sana tradicional —cuinada a 
la brasa de carbó mitjançant la tecnologia 
JoSPER—, amb una selecció de productes de 
la millor qualitat, seleccionats en origen per 
obtenir una degustació única. ●

›› CoM s’HI PoT arrIBar

En transport públic
Línia regular d’autobusos de Vic a Folgue-
roles.
Bus a Vic de Barcelona, Lleida i Girona.
Tren a Vic de Barcelona a Puigcerdà.
Transport privat
Cal agafar l’eix transversal, C-25, sortida 187, 
i enllaçar amb l’N-141 direcció Folgueroles.

Folgueroles, 
vila de Mossèn Cinto
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Com et dius?
26 de setembre   DAMIÀ Damià
D

amià era un nom ja freqüent a Roma 
en època imperial, encara que és 
d’etimologia dubtosa. S’ha relaci-
onat amb el grec Squalo, “domar, 

amansar”, i també amb Damia, sobrenom de 
la deessa Cibeles. El nom de nen Damià deu la 
seva difusió com a nom de baptisme cristià a  
la popularitat i devoció a sant Damià, martiritzat 
al costat del seu germà, sant Cosme, sota la 
persecució de Dioclecià (segle III). Tots dos eren 
metges i exercien la seva professió de manera 
gratuïta, i la tradició els atribueix diverses cura-
cions miraculoses. Sant Damià i sant Cosme són 
patrons dels metges i cirurgians. En documents 
hispànics del segle IX ja apareix amb recur-
rència el nom propi Damianus. Actualment hi 
ha a Espanya més de 12.000 persones regis-
trades amb el nom Damià. És més popular a 
províncies com la Corunya, Pontevedra, Múrcia 
i les Balears. 
Les persones que porten el nom de Damià són 
capaces de portar l’equilibri i la calma a la llar. 
Són persones, en general, calmades que trans-
meten aquesta tranquil·litat als altres restau-
rant el caos al seu voltant.

Les persones anomenades Damià són molt 
reflexives, sensibles i comprensives. En general, 
a més, els Damià són molt passius i tranquils; 
no obstant això, quan alguna cosa els motiva 
de debò, esdevenen molt actius i dinàmics amb 
grans ambicions. Els Damià són molt bons orga-
nitzant i liderant grups, per la qual cosa podrien 
destacar en alts càrrecs administratius. D’altra 
banda, els Damià són bastant místics, per la 
qual cosa solen tenir un costat espiritual força 
desenvolupat. Pel que fa a l’amor, els Damià 
són persones molt apassionades i detallistes, 
encara que de vegades es poden tornar una 
mica impacients i geloses.

El sant de Damià se celebra el 26 de setembre, 
dia de sant Cosme i sant Damià. Algunes per-
sones també celebren el santoral de Damià el 
21 de febrer en honor a sant Pere Damià.
Sant Cosme i sant Damià són patrons dels 
metges, particularment cirurgians, així com  
dels farmacèutics, dentistes i barbers.

VIsITa a assÍs i sanT JULIÀ De raMIs
L’església de sant Damià, a Assís, és un dels llocs 
més importants per a sant Francesc. És allà on, 
cansat de divagar sense saber què fer amb la 
seva vida, el Crist a la creu li parla i li demana 
tres vegades que “repari casa seva en ruïnes”. És 
allà també on, en els darrers anys de la seva vida, 
escriu el famós “Càntic a les criatures”.
A Sant Julià de Ramis també hi trobem advo-
cació a sant Cosme i sant Damià. Antigament 
estava dedicada a Sant Julià, cosa que va donar 
nom al lloc de Sant Julià de Ramis. El 1943 es 
va traslladar la parròquia davant del nou Ajunta-
ment, al costat de la carretera N-IIa, en un lloc 
més accessible conegut com a barri de Sarrià. En 
aquell moment es va canviar l’advocació per la 
dels Sants Metges: sant Cosme i sant Damià. ●

Curiositat
els dos germans bessons Cosme i Damià, metges de professió, després de fer-se cristians, 
espantaven les malalties pel sol mèrit de les seves virtuts i la intervenció de les seves oracions. 
Coronats després de diversos martiris, es van ajuntar al cel i van fer a favor dels seus compa- 
triotes nombrosos miracles. Perquè, si algun malalt prega i els invoca, al moment obté curació.
Segons explica la llegenda daurada de Santiago de la Voràgine (Jacopo da Varazze), el diaca 
Justinià, que treballava en aquesta basílica, estava a punt de morir a causa d’una greu isquèmia 
en una de les cames, potser causada per un ergotisme. el diaca va resar als sants implorant la 
seva curació. en un somni se li van aparèixer Cosme i Damià al costat del llit, amb instrumental 
quirúrgic (ganivets, ungüents) i amb una túnica i una capa. Llavors van amputar la cama malalta 

església dels Sants metges a Sant Julià de ramis

al diaca i Cosme va preguntar al seu germà “Què fem ara?”. Damià li va respondre: “el dia d’avui ha mort un home moro (etíop en altres versions) i ha estat 
enterrat en un cementiri proper. Podem fer servir una de les seves cames, ja que ja no la necessita”. Així ho van fer, van tallar la cama del difunt i la van unir al 
monyó del diaca utilitzant un dels seus ungüents. en despertar, Justinià va sentir que havia recobrat força i salut. Va recordar el somni i, en mirar-se la cama, 
va veure que estava sana i sense cap rastre de malaltia encara que —el més cridaner— era d’algú de raça negra. el diaca, sorprès, va anar al cementiri, on 
amb l’ajuda de diverses persones curioses van obrir la tomba i van trobar el cos d’un home negre sense una cama i al seu costat la cama malalta del diaca. 
Van ser testimonis així —fi de la història— d’un miracle sublim. 
el gran reconeixement popular que van tenir Cosme i Damià es deu, pel que sembla, al fet que exercien la medicina i la cirurgia sense demanar una remune-
ració a canvi, per la qual cosa van atendre una gran quantitat de pobres i exclosos a la seva província de l’Imperi romà.
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A 
la natura es poden trobar tot tipus 
de pedres precioses, entre les quals 
destaquen les pedres negres, pro-
bablement les més estranyes de 

trobar a l’entorn natural. I és que a la natura no 
és gaire comú trobar pedres precioses negres 
perquè s’originen en zones molt restringides i 
rares del planeta. Tot i ser estranya la seva tro-
balla, les pedres negres tenen característiques 
particulars. L’estil, la modernitat, l’autoritat, 
la formalitat i la força d’aquestes pedres és 
incomparable amb la resta, a més de la sobri-
etat natural que sempre imposa el color negre.

›› PeDra aTZaBeJa
La pedra atzabeja, coneguda també com a 
negre atzabeja, és la pedra negra més popular 
a tot el món. A l’Antiga Roma ja s’utilitzava com 
a pedra de protecció davant animals salvatges 
i davant els enemics, per la qual cosa és un 
amulet molt interessant des de fa segles. Se la 
considera una roca pertanyent a les pedres pre-
cioses orgàniques perquè procedeix de material 
orgànic enterrat i convertit en roca semblant al 
carbó, malgrat que la seva formació és molt 
diferent de les gemmes amb origen orgànic. La 
pedra atzabeja es caracteritza per una brillantor 
especial cridanera i, actualment, està conside-
rada una pedra de naixement, i representa el 
signe de Capricorn. Es creu que té una con-
nexió forta amb la terra, així que té influències 
sobre el txakra arrel. A més, es relaciona amb 
erradicar els comportaments negatius perquè 
atrau bona sort i aporta confiança enfront dels 
problemes.

Com a gemma negra, comparteix propietats 
dels vidres negres i, en particular, a l’atzabeja 
se la considera una gran protectora. Portar-la 
en un penjoll o polsera crea una gran barrera 
contra les energies negatives, l’enveja i l’estrès. 
Dona energia i força espiritual.
L’atzabeja de la franja juràssica d’Astúries, la 
que comprèn el tram de costa que va des de 
Colunga a Gijón, està considerada la millor del 
món, juntament amb la britànica, encara que 
aquesta última ja està pràcticament esgotada. 
Actualment, en podem trobar altres extrac-
cions a Àsia i Turquia.

›› eL CoraLL neGre
El corall negre és una formació biològica amb 
un creixement lent: no supera el mil·límetre cada 
any. No obstant això, es troba amagat als oceans 
sota esculls de corall immensos que donen color 
i forma als llits marins. És un ésser viu que ha 
passat a tenir forma de pedra. El seu desenvo-
lupament es produeix en estructures complexes 
de carbonat càlcic especialment endurit. També 
presenta colors variats, i el negre és un dels més 
valorats i cridaners al mercat.  

›› L’esTaUroLITa
Aquesta pedra és un mineral que pertany al 
grup dels silicats. És de color negre i marró 
característic. És un mineral indicador del meta-
morfisme regional tant de grau mitjà com alt. 
Apareix sovint en gneis i granulites i s’associa 
amb granat, silimanita i biotita. Destaca perquè 
conté magnesi, ferro i zinc. La quantitat de cada 
mineral varia segons l’exemplar de pedra. Pot 

presentar matisos lleugers de blanc, gris i opac. 
Històricament, s’ha emprat per a fins diversos, 
per la qual cosa se li atribueixen poders espiri-
tuals i màgics. ●

Quan les pedres parlen... 
Pedres negres

Curiositats

El corall negre s’ha vinculat a diversos 
beneficis per a l’ésser humà, com ara 
la fertilitat i la protecció, a més de ser 
capaç de potenciar o millorar la salut. 
Molta gent l’ha buscat en diverses èpo-
ques per atraure la sort, alleujar plors, 
còlics i malestars generals. També es 
considera que ajuda a enfrontar-se a 
situacions difícils, transmetent tranquil-
litat i calma. Està vist com una font de 
bones vibracions, de vida i d’acció.

També el corall negre té energies cura-
tives protectores per a dones i nens. 
Pot ajudar amb els problemes associats 
amb el sistema circulatori. També pot 
ajudar a enfortir els ossos i nodrir la 
sang. També pot donar suport al sis-
tema nerviós. El corall pot ser bene-
ficiós en el tractament d’erupcions 
facials, com l’acne. També pot ajudar 
amb altres malalties de la pell. Aquesta 
pedra és coneguda per treballar com 
un escut protector i defensar contra 
ferides, talls, blaus i altres lesions. 
També pot treballar en la millora de la 
purificació de la sang.

Corall negreAtzabeja estaurolita
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L
a intel·ligència artificial (IA) és una tec-
nologia clau en la gestió del cicle inte-
gral de l’aigua com a eina per a l’antici-
pació i la presa de decisions informades 

per fer front als reptes en aquest àmbit, mar-
cats pels efectes del canvi climàtic, com la se-
quera i el risc d’inundacions, l’increment i des- 
equilibri de la demanda d’aigua i l’envelliment 
del parc d’infraestructures, entre d’altres. 
Així ho recull el Llibre blanc sobre la intel·li-
gència artificial aplicada a l’aigua, presentat 
pel Centre of Innovation for Data Tech and 
Artificial Intelligence (CIDAI), que entre les 
oportunitats de la IA en la gestió d’infraes-
tructures hídriques apunta la modelització 
mitjançant la creació de bessons digitals que 
permetin tenir una rèplica virtual dels sistemes 
reals per fer simulacions i reduir costos; l’ús 
d’intel·ligència artificial com a eina de suport 
a la presa de decisions, mitjançant diferents 
tècniques que analitzen, prediuen, recoma-

nen i prioritzen accions, així com la gestió  
intel·ligent d’inversions en infraestructures, a 
partir de l’impuls de la internet de les coses i 
de l’explotació i l’anàlisi de dades històriques 
amb big data i IA, i la seguretat i governança 
amb l’ús de blockchain. 
D’altra banda, l’estudi destaca les oportuni-
tats de la intel·ligència artificial en la captació i 
l’emmagatzematge d’aigua, per a la seva pre-
dicció i planificació; en l’aigua per a l’agricul-
tura, que permet la teledetecció de l’estat dels 
cultius i l’optimització dels recursos; així com 
en el procés de potabilització, distribució, el 
consum urbà i el sanejament. 
“Les tecnologies basades en les dades i la 
IA faciliten un vector de transformació d’alt 
potencial en tot el cicle de l’aigua: gràcies a 
aquestes tecnologies, es pot millorar la gestió 
de l’aigua des d’una perspectiva de desenvolu-
pament sostenible i intel·ligent”, afirma el di-
rector general d’Innovació, Economia Digital i 

Emprenedoria de la Generalitat de Catalunya, 
Lluís Juncà. 
D’acord amb el director del CIDAI i de l’Àrea 
Digital del centre tecnològic Eurecat, Joan 
Mas, “la situació d’estrès hídric que ens està 
duent el canvi climàtic esperona el desenvo-
lupament de tecnologies de diferent natu-
ralesa, per tal de mantenir la disponibilitat 
d’aigua que necessita la nostra societat. I és 
en aquest context que l’ús de tecnologies de 
base digital i, en particular, la intel·ligència 
artificial poden contribuir a una gestió racio-
nal d’aquest recurs”.  
“La digitalització i la intel·ligència artificial són 
una palanca de transformació transversal de 
tot el cicle de l’aigua que ens ha de permetre 
augmentar la seva governança i transparència, 
alhora que millorar-ne l’eficiència de gestió i in-
tegrar-hi les noves tecnologies”, explica l’adjunt 
a la Gerència per a la Coordinació de Projectes 
Transversals i Fons Europeus de l’Agència 
Catalana de l’Aigua, Josep M. Sangrà.
El manager del CIDAI, Marco orellana, destaca 
també “la importància d’assegurar la fiabilitat 
i la qualitat de les dades recollides per a una 
presa de decisions acurada”, així com “fomen-
tar la digitalització del sector i fer esforços per 
a la compartició de dades entre els diferents 
actors de l’ecosistema de l’aigua”.
El llibre blanc recull dades sobre l’abast del 
sector de l’aigua a Catalunya, que en l’actu-
alitat està format per 505 empreses, que su-
posen un volum de negoci de 5.010 milions 
d’euros, una xifra que representa el 2,1 per 
cent del PIB català. ●

Millorem i incrementem 
la competitivitat, el progrés 
i la capacitació tecnològica 

d’empreses i altres organismes, 
mitjançant projectes conjunts, 

serveis tecnològics avançats 
i la transferència 

de tecnologia.
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La intel·ligència artificial, clau per preveure fenòmens 
extrems i fer una gestió sostenible i eficient de l’aigua 
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/// faRmÀCia dE guÀRdia ///
seTeMBre
 5 Dimarts 6 Dimecres PLanas Guimerà, 23 938721505

 6 Dimecres 7 Dijous buXó Passeig Pere III, 55 938773080

 7 Dijous 8 Divendres PRadELL, JoRdi Sant Josep, 54 938770018

 8 Divendres 9 Dissabte Ros Passeig Pere III, 73 938730157

 9 Dissabte 10 Diumenge soLé Plaça Major, 12 938720742

 10 Diumenge 11 Dilluns saLa Sant Miquel, 10 938721767

 11 Dilluns 12 Dimarts sERaRoLs, mª doLoRs Gr. La Balconada, local 15 
938743957

 12 Dimarts 13 Dimecres sERaRoLs, síLVia Sant Maurici, 53 (cantonada oms i 
de Prat) 938776618

 13 Dimecres 14 Dijous subiRats Saclosa, 31 938750160

 14 Dijous 15 Divendres tRaPé Sobrerroca, 40 938722180

 15 Divendres 16 Dissabte tRuJiLLo Av. Bases de Manresa, 66 938746555

 16 Dissabte 17 Diumenge VintRó Ferrer Vidal bloc E (Avecrem) 938750598

 17 Diumenge 18 Dilluns fELiu Ctra. de Santpedor, 228 (La Parada) 938784040

 18 Dilluns 19 Dimarts aLiER Infants, 2 938721984

 19 Dimarts 20 Dimecres aRRoYo Plaça Sant Ignasi, 13 (Escodines) 938721389

 20 Dimecres 21 Dijous gaRZon Font dels Capellans, torre 10 938747800

 21 Dijous 22 Divendres bonsfiLLs Balmes, 41 938730133

 22 Divendres 23 Dissabte CoguL Av. Joncadella, s/n 938762679

 23 Dissabte 24 Diumenge Riu Born, 30 938721359

 24 Diumenge 25 Dilluns Comas, tEREsa Plaça Clavé, 1 938721323

 25 Dilluns 26 Dimarts CuCuRuLL-anguERa Passeig Pere III, 1 938768029

 26 Dimarts 27 Dimecres EstEVE Plana de l'om, 4 938720509

 27 Dimecres 28 Dijous oLtRa, miquEL a. Ctra. de Santpedor, 110 
938776536

 28 Dijous 29 Divendres gRau Ctra. de Vic, 59 938772987

 29 Divendres 30 Dissabte massanEda Sant Cristòfol, 37 938773494

 30 Dissabte 1 Diumenge maYoR Carrasco i Formiguera, 25 938730154

oCTUBre
 1 Diumenge 2 Dilluns moREno Ctra. del Pont de Vilomara, 104 938730192

 2 Dilluns 3 Dimarts noguERas Jacint Verdaguer, 40 938733447

 3 Dimarts 4 Dimecres oLtRa, assumPta Muralla del Carme, 16 938722771

/// eL CIneMa reCoMana ///

Vine al cinema, Vine a...

Consulteu la cartellera a 

www.cinesbagescentre.com

 La MonJa II
Temàtica: Terror
Director: Michael Chaves
Argument: L’Univers Expedient  
Warren és la franquícia de terror més 
taquillera de la història, amb més de 
2.000 milions de dòlars a tot el món. 
Quatre de les seves pel·lícules han re-
captat més de 300 milions de dòlars 
cadascuna a tot el món (La monja, 
366; Expedient Warren: El cas En-
field, 322; Expedient Warren: The 
Conjuring, 320; Annabelle: Creation, 

307), i totes han recaptat com a mínim més de 200 milions. La 
monja és precisament la pel·lícula més taquillera de la franquí-
cia, amb més de 366 milions de dòlars a tot el món. Ara, arriba 
la continuació que ens trasllada a la França de 1956, on un 
sacerdot és assassinat i un mal s’estén.

 MIsTerIo en VeneCIa 
Temàtica: Misteri, assassinats, intriga
Director: Kenneth Branagh
Argument: Misteri a Venècia està 
ambientada a la Venècia posterior a 
la Segona Guerra Mundial, la vigília 
de Tots Sants, i és un misteri colpidor 
que explica el retorn del cèlebre de-
tectiu Hèrcules Poirot. Poirot està ara 
jubilat i viu en un exili autoimposat 
a la ciutat més glamurosa del món, 
i assisteix a contracor a una sessió 
d’espiritisme en un palazzo embrui-

xat i en ruïnes. Quan un dels convidats és assassinat, el de-
tectiu es veu embolicat en un sinistre món d’ombres i secrets. 
Tercer lliurament de la franquícia basada en les obres d’Agatha 
Christie protagonitzades pel detectiu belga Hèrcules Poirot. En 
aquesta ocasió la pel·lícula ha estat escrita a partir del llibre de 
Christie de 1969, Les pomes.



Aquest 18 de setembre engega 
la nova programació de Canal 
Taronja de televisió i ho farà amb 
el programa “Barra lliure”, de Pilar 

Goñi, que portarà a una vuitantena de ter-
tulians a la taula de debat acompanyats de 
convidats especials. Serà la 25a temporada 

que està en antena aquest programa, que 
s’emet de dilluns a divendres a les 13.00 h 
a Ràdio Manresa i Canal Taronja TV i a les 
15.30 i 22.00 h en reemissió. Tertulians de 
diferents àmbits socials de la Catalunya Cen-
tral, de les associacions, entitats culturals, 
alcaldes i regidors de poblacions de casa 
nostra i tot un teixit que aporten les seves 
opinions en aquest programa que assoleix els 
25 anys de vida.

Els dilluns a les 20.30 h comptem amb “Tar-
geta taronja”, amb Carles Jóder, i tota l’actu-
alitat esportiva sorgida del cap de setmana. 
Els dimarts a la mateixa hora, Eli Pagan 
convida de manera “Molt personal” per-
sones de diferents professions a explicar la 
seva història. I, a partir del 13 de setembre, 

a les 20.30 h i cada dimecres, Tània Rodrí-
guez ens donarà a conèixer el present i futur 
dels pobles de casa nostra a través dels seus 
alcaldes a “Cap i casal”. Els dijous serà el torn 
de “Bo, sa, d’aquí”, en el qual Brigitte Barea 
i Gemma Aleman es posen en contacte amb 
els alumnes de les escoles de Catalunya per 
saber el grau de coneixement dels productes 
d’alimentació, i els divendres, també a les 
20.30 h, “Protagonistes”, on englobarem les 
associacions i entitats que continuen treba-
llant pel nostre país i les activitats que porten 
a terme.
Com és habitual “L’infotaronja” arribarà a 
les 14.00, 20.00, 21.30 i 00.00 h per aportar 
als espectadors tota l’actualitat diària que es 
produeix a les nostres comarques del Bages, 
del Berguedà i del Solsonès. ● 
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Els alcaldes parlen a Taronja TV

HORA DILLUNS DIMARTS DIMECRES DIJOUS DIVENDRES

6:30 - 7:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

7:00 - 9:00 NEX ESTIU NEX ESTIU NEX ESTIU NEX ESTIU NEX ESTIU

9:00 - 11:00 FET A  MIDA (REEMISSIÓ) FET A  MIDA (REEMISSIÓ) FET A  MIDA (REEMISSIÓ) FET A  MIDA (REEMISSIÓ) FET A  MIDA (REEMISSIÓ)

11:00 - 11:30 DE TOT I MÉS
LA DIADA EN 60’ COM MÉS SEREM FÒRUM GASTRONÒMIC GIRONA ÍNTIM

11:30 - 12:00 MOLA WORLD

12:00 - 12:30 BO, SA, D’AQUÍ ORQUESTRA’T AMB L’OJC MOLT PERSONAL AVENTURÍSTIC CAMINANT PER CATALUNYA 

12:30 - 13:00 AVENTURÍSTIC DE TOT I MÉS MOLA WORLD ORQUESTRA’T AMB L’OJC AVENTURÍSTIC

13:00 - 13:30 LA DIADA EN 60'
 

ÍNTIM
BO, SA, D'AQUÍ

COM MÉS SEREM FÒRUM GASTRONÒMIC GIRONA
13:30 - 14:00 QUINA VELLESA

14:00 - 14:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

14:30 - 15:30 LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA

15:30 -16:00 TORNA-LA A TOCAR, SAM CAMINANT PER CATALUNYA MOVING MOLA WORLD ORQUESTRA'T AMB L'OJC

16:00 - 16:30 CAMINANT PER CATALUNYA MOVING PATRIMONI DE LLEGENDA TORNA-LA A TOCAR SAM GAUDEIX LA FESTA

16:30 - 18:30 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

18:30 - 19:00 QUINA VELLESA CAMINANT PER CATALUNYA IMPULS AVENTURÍSTIC MOVING

19:00 - 19:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

19:30 - 20:00 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS

20:00 - 20:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

20:30 - 21:00 QUINA VELLESA MOLT PERSONAL AVENTURÍSTIC DE PRIMERA MÀ BO, SA I D’AQUÍ

21:00 - 21:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

21:30 - 22:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

22:00 - 23:00 ORQUESTRA’T AMB L’OJC TORNA-LA A TOCAR, SAM PATRIMONI DE LLEGENDA MOVING CAMINANT PER CATALUNYA

23:00 - 23:30 QUINA VELLESA MOLT PERSONAL AVENTURÍSTIC DE PRIMERA MÀ BO, SA I D'AQU

23:30 - 00:00 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUSW

00:00 - 00:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

Viu l’estiu a Canal Taronja

Aquesta programació és vàlida fins el 17 de setembre, a partir del 18 de setembre, 
arrenca la nova temporada de Canal Taronja, US HI ESPEREM! 



Amb el suport de:

Exposició
Del 24 d’agost al 22 d’octubre de 2023
Horaris de visita: de dimarts a diumenge de 17.30 a 20.30 h


